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SPRZEDAŻ WĘGLA I PELLETU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

SKUP ZŁOMU
MAKULATURY i METALI KOLOROWYCH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:

A OKNA A DRZWI A BRAMY
A PARAPETY A ROLETY 

A ROLETKI MATERIAŁOWE 
A MARKIZY A MOSKITIERY 

A STEROWANIE

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
Stęszew
ul. Kosickiego 9 
tel./fax: 61 813 56 14
tel. kom: 692 436 416

Opalenica
ul. Wierzejewskiego 40
tel./fax: 61 447 56 08
tel. kom: 602 648 298

Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
tel. kom: 606 205 271

Wolsztyn
ul. Słowackiego 11A
tel./fax: 68 346 93 65
tel. kom: 608 311 016

FARBY,  TAPETY, FOTOTAPETY

AKCESORIA MALARSKIE

KLEJE, LAKIERY, OKLEINY
LISTWY DEKORACYJNE

KARNISZE, KINKIETY, PŁYTY G–K 

Niałek Wielki 60
64-200 Wolsztyn

(kierunek przystań żeglarska)

tel: 68 384 0773 / hurtownia@izomet.pl

ZAPAMIĘTAJ CENY KONKURENCJI - DAMY CI WIĘCEJ!

ul. Zachodnia 10 
Nowy Tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

a wsad/niewsad 950 zł /tona 
a blacha 800 zł/tona
a puszka 4,00 zł/kg 

SKUP ZłOMU

Profesjonalna naprawa telefonów GSM
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11 tel. 509 408 163

SPRZEDAM
pianino japońskie YAMAHA

Tel. 696 448 612
Tel. 606 327 863
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W środę, 19 października br., 
w sali widowiskowej Nowo-
tomyskiego Ośrodka Kultu-
ry uroczyście obchodzono 
Dzień Seniora. W kalenda-
rzu można znaleźć kilka dat, 
do których przypisane jest 
to święto - 1 października 
jako Międzynarodowy Dzień 
Osób Starszych, 20 paździer-

nika jako Europejski Dzień 
Seniora oraz 14 listopada jako 
Ogólnopolski Dzień Senio-
ra. Jak widać rola seniorów 
w życiu społeczeństwa jest 
dostrzegana i doceniana.

Starosta Nowotomyski 
pan Andrzej Wilkoński oraz 
Sekretarz Gminy Miedzicho-
wo pani Karolina Łotecka 

w imieniu włodarzy Powia-
tu Nowotomyskiego złożyli 
najserdeczniejsze życzenia 
Seniorom, długich lat wypeł-
nionych zdrowiem, radością 
oraz szacunkiem i miłością 
najbliższych. 

Spotkanie uświetnił kon-
cert Zespołu Ludowego 
„Chełmianki”. 

W czwartek, 20 października 
w Nowotomyskim Ośrodku 
Kultury odbył się jubileusz 50 
– lecia pożycia małżeńskiego.

W tej wyjątkowej chwili ży-
czymy dużo zdrowia oraz ko-
lejnych pięknych wspólnych 
rocznic.

Niech otacza Państwa 
ludzka życzliwość, a radość 
i optymizm towarzyszą każ-
dego, nowego dnia.

Obchody Dnia Seniora

50 pięknych lat razem!
W poniedziałek, 17 paździer-
nika, z okazji Dnia Eduka-
cji Narodowej, w siedzibie 
Urzędu Miejskiego w Nowym 
Tomyślu odbyło się spotka-
nie z przedstawicielami pla-
cówek oświatowych, którzy 
odebrali gratulacje i najlep-

sze życzenia od samorządu. 
Burmistrz Nowego To-

myśla Włodzimierz Hibner 
wraz z drugą zastępczynią 
Grażyną Pogonowską, na 
ręce zaproszonych gości, zło-
żyli podziękowania za wkład 
w wychowanie i edukację 

dzieci i młodzieży. 
Przedstawiciele placówek 

oświatowych z terenu Gminy 
Nowy Tomyśl otrzymali na-
grody w uznaniu wyróżnia-
jących osiągnięć w pracy dy-
daktyczno - wychowawczej 
i opiekuńczej oraz kwiaty.

Dzień Edukacji Narodowej

18 października br. nastąpiło 
uroczyste podpisanie aktu 
erekcyjnego przez władze 
samorządowe i wykonawców 
oraz wmurowanie kamienia 
węgielnego pod budowę hali 
sportowej przy Szkole Pod-
stawowej im. Marii Konop-
nickiej w Borui Kościelnej.

Władze samorządowe 
Gminy Nowy Tomyśl pod-
jęły się realizacji inwestycji 

wdrażając plan zrównowa-
żonego rozwoju oraz zaspo-
kajając potrzeby społeczne 
mieszkańców. 

W wybudowanym obiek-
cie dzieci przez cały rok, 
bez względu na warunki at-
mosferyczne, będą mogły 
uprawiać różne dyscypliny 
sportu. 

Inwestorem i zleceniodaw-
cą budowy hali sportowej jest 

Gmina Nowy Tomyśl, która  
na realizację zadania pozy-
skała 5 mln zł z Rządowego 
Funduszu Polski Ład –Pro-
gramu Inwestycji Strategicz-
nych, a jego wartość całko-
wita wynosi prawie 10 mln zł.

Wykonawcą inwestycji jest 
konsorcjum firm Budownic-
two M. Całus Sp. z o. o. sp. k. 
z Borui Nowej oraz Całus Sp. 
z o. o. sp. k. z Borui Nowej.

Autorem projektu jest Ma-
atproject Sp. z o. o. Przemy-
sław Jahns z Poznania. 

Podczas uroczystości 
obok władz samorządo-
wych obecny był Wojewoda 
Wielkopolski Michał Zie-
liński, Posłowie na Sejm RP 
– Krzysztof Czarnecki i Mar-
cin Porzucek, wykonawcy 
inwestycji oraz zaproszeni 
goście.

Wmurowanie kapsuły czasu pod budowę hali 
sportowej w Borui Kościelnej!
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I. Z. Grześkowiak Stodolsko 23a k./Rostarzewa 
tel. 608 753 644  e-mail: bombki@o2.pl 

www.szklanebombki.pl

Przyjmujemy zamówienia na ozdoby choinkowe w każdym 
asortymencie  i każdej ilości dla zakładów pracy  i osób prywatnych
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Koszt uprawnień to obec-
nie aż 59 proc. ceny energii 
elektrycznej, co wynika z 
polityki klimatycznej Unii 
Europejskiej.Kolejne 8 proc. 
natomiast to koszty OZE i 
efektywności energetycznej 
wynikające także z polityki 
klimatycznej UE – co łącznie 
stanowi 67 proc. To sztuczny, 
ideologiczny podatek, który 
jest wymysłem europejskich, 
zideologizowanych elit. Pró-
bowano podobny podatek 
wprowadzić w najbardziej 
lewicowym stanie USA – Ka-
lifornii, ale szybko się z tego 
wycofano, bo okazało się, że 
firmy uciekają z tego stanu. 
Nikt nie chce sztucznego, 
głupiego podatku, a szczegól-
nie w sytuacji, kiedy jesteśmy 
na wojnie! Mówiąc, krótko 
ETS to haracz za emisje CO2 
jaką płacimy Unii Europej-
skiej, który zabija nasze ko-
palnie, produkcję energii, a 
za energią idzie wszystko.

Drogi prąd oznacza droż-
sze koszta utrzymania za-
kładów, sklepów, chłodni i 
wszystkiego co zużywa ener-
gię elektryczną, a od 2024 
roku ETS obejmie część bu-
dynków i firmy transporto-
we. Rozmawiałam ostatnio 
z pewnym przedsiębiorcą, 
który prowadzi pizzerie, kie-
dyś jedna średnia pizza kosz-
towała 20zł. Według jego 
obliczeń, jeśli nie skorzysta 
z żadnej tarczy, to prąd po-
drożeje mu najmniej o 100-
150%, co oznacza, że jedną 
średnią pizze będzie musiał 
sprzedawać, za 40-50zł. Wie, 
że gdyby nie ETS jedna śred-
nia dalej byłaby w cenie 20zł. 
Taką sytuację przewidział 
już w 2013 roku Jarosław Za-
górowski, którego pozwolę 

sobie zacytować.
Tworzy się kolejną opłatę, 

kolejny haracz, który prze-
mysł musi ponieść. My to 
przekładamy na naszych od-
biorców, którzy będą przez to 
płacili w przyszłości więcej 
za energię elektryczną. Nikt 
nie wie, co dzieje się z pie-
niędzmi z tych certyfikatów. 
Nie widzimy, żeby to służyło 
poprawie efektów ekologicz-
nych. 

- źródło wgospodarce.pl

Jest jednak kolejny problem 
tego stanu rzeczy, kraje takie 
jak Polska pośrednio finansu-
ją transformację energetycz-
ną w bogatych państwach, 
ponieważ opłaty za upraw-
nienia od polskiej energetyki 
trafiają również do budże-
tów państw członkowskich 
dysponujących nadwyżką 
uprawnień.

ETS był wymyślony po to, 
aby preferować inne źródła 
energii. Wiadomo, że wśród 
nich najważniejsze są stabil-
ne źródła, jak np. gaz. W sytu-

acji, kiedy tego gazu nie ma i 
wiadomo, że jest to narzędzie 
polityczne Rosjan, to ETS jest 
największym pomagierem 
Putina. W związku z tym 
utrzymywanie tego podatku 
jest idiotyzmem i należy na-
tychmiast z tym coś zrobić, 
co wyjaśnię poniżej.

Moglibyśmy się teraz 
przekomarzać, dywagując, 
czy warto ponieść ten koszt, 
czy tak mocno powinniśmy 
stawiać na zieloną energię? 
Zwalniać górników, zamy-
kać kopalnie, zostawić na 
lodzie tysiące ludzi, którzy 
zasłużyli się dla Polski swoją 
ciężką pracą w imię zielonej 
ideologii. Jednak sprawa na 
dzień dzisiejszy jest dla mnie 
oczywista. Otóż moglibyśmy 
postawić na atom i węgiel, 
któregoprzecież sami mamy 
bardzo dużo. Odciąć się jesz-
cze mocniej od Putina i Rosji, 
zakończyć z nimi jakikolwiek 
handel. Jednak Unia Euro-
pejska nie chce tego zrobić z 
prostego powodu. Po pierw-
sze musiałaby się przyznać 
do ideologicznego błędu. Z 
resztą zmniejszanie emisji 
CO2 w Europie nie powstrzy-
mało Putina przed wojną. 
Ciekawe co da europejczy-
kom niska emisyjność CO2, 
jak rzeźnik Putin zapuka 
pod Berlin ze swoimi siepa-
czami. Wysokie ceny energii 
mocno ograniczają produk-
tywność gospodarki każdego 
państwa, zwłaszcza tych co 
węglem stoją i rozwijają się, 
a korzysta na tym zbrodniarz 
Putin. Po drugie mam wra-
żenie, żepo prostu fajnie się 
Unii sprzedaje innym gaz, ro-
syjski gaz pełen ukraińskiej 
krwi - i jeszcze do tego Unia 
bezczelnie twierdzi, że robi 

to dla planety. Przypomnij-
my gaz został uznany za zie-
lone źródło energii, atom już 
nie. Europarlamentarzyści 
przypinają sobie ukraińskie 
wstążki, aby dać ulgę wła-
snemu sumieniu, jednak nie 
chcą wstrzymać kasy Putino-
wi.Wiem, dlaczego dalej tak 
się dzieje- wystarczy spojrzeć 
na listę firm, tych najwięk-
szych rosyjskich Putinow-
skich projektów. Arktyczny 
LNG2 - udziałowcy z Francji, 
Vostok Oil - udziałowcy z Ho-
landii, Amurski Zakład Prze-
twórstwa Gazu - z Włoch, 
Zakład Przetwórstwa Gazu w 
Ust-Luga - Gazprom i Niem-
cy. Cóż Unia dalej bawi się w 
praworządność razem z Pu-
tinem i Rosją. Jak widać ceni 
sobie bardziej własną wygodę 
niż życie ukraińskich dzieci i 
rozwój gospodarek takich 
państw jak Polska. 

W sumie mam wrażenie, 
że Niemcom i Francji bar-
dziej zależy na tym, by Pol-
ska gospodarka nie rozwijała 
się, niż zapanował pokój na 
Ukrainie. Oni chcą widzieć 
słaby Polski rząd, a najlepiej 
marionetkowy rząd, klęczący 
przez niemieckim Bundesta-
giem. Dziś Europa powinna 
mówić przede wszystkim 
głosem pokoju, zdecydowa-
nymi reakcjami. Pierwszym 
krokiem do powstrzyma-
nia terroru jest umocnienie 
gospodarki państw Europy 
wschodniej, tak by były w 
stanie wytrzymać ciągłe za-
grożenie gospodarcze i ener-
getyczne, których przyczyną 
jest Rosja. Jednak nigdy się to 
nie stanie, jeśli będą funkcjo-
nować takie para podatki jak 
ETS.

Redakcja

Unijny system handlu 
uprawnieniami do emisji, czyli ETS 

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

EDMUND BOSY

OKRĘGOWA STACJA KONTROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)

AUTOBUSY „D”
CIĄGNIKI „T”

PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

62-065 Grodzisk Wielkopolski ul. Powtańców Chocieszyńskich 26
tel. 602 495 869 tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl
e-mail: tomaszmachnicki@o2.pl

W dniu 18 października 
2022 r. w siedzibie Agencji 
Restrukturyzacji i Moderni-
zacji Rolnictwa w Poznaniu 
została podpisana umowa  
pomiędzy Wielkopolskim 
Oddziałem Regionalnym 
ARiMR a członkami Zarządu 
ROD Zielony Zakątek w No-
wym Tomyślu na powierze-
nie grantu w ramach Projektu 
„Rozwój zielonej infrastruk-
tury poprzez wsparcie ogro-
dów działkowych” – poprawa 
jakości środowiska miejskie-
go.

Z ramienia ARiMR umowę 
i grant w wysokości 100 000 
złotych na realizację projektu 
podpisał zastępca dyrektora 
OR ARiMR Sławomir Biliński 
a ze strony PZD ROD Zielony 
Zakątek w Nowym Tomyśl 
Prezes Józef Kasprzak, Sekre-
tarz Józef Tobys oraz Skarb-
nik Lech Borkiewicz.

To do tej pory największa 
kwota jaką udało się pozy-
skać, ze środków zewnętrz-

nych, w tym przypadku 
unijnych, co nas cieszy i mo-
tywuje do dalszego rozwój 
ogrodu – komentowali po ofi-
cjalnym podpisaniu umowy 
z ARiMR przedstawiciele no-
wotomyskiego ogrodu „Zielo-
ny Zakątek”.

Dodać należy również że 
Rodzinny Ogród Działkowy 
„Zielony Zakątek” w Nowym 
Tomyślu, jako jedyny ROD 
z Okręgu w Poznaniu, zna-
lazł się w gronie laureatów 
w gronie laureatów Wiel-
kiego Konkursu Krajowego 
Zarządu Polskiego Związ-
ku Działkowców. „Zielony 
Zakątek” zajął  II miejsce 
i uhonorowany został tytu-
łem „ROD 40-lecia Polskiego 
Związku Działkowców” oraz 
nagrodą finansową w wyso-
kości 8000 zł, która przezna-
czona zostanie na działal-
ność ogrodu.

ROD „Zielony Zakątek” 
w Nowym Tomyśl

Zdjęcia: Wielkopolskamagazyn.pl 

Grant na 100 tyś. zł dla ROD 
„Zielony Zakątek”

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin
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„Nasze miasto przez brak 
hali od lat omijają duże im-
prezy sportowe. Nie mówię 
o Euro2012, lecz o imprezach 
halowych” - tłumaczył woje-
woda.

Mamy pięć hal sportowych 
w Polsce, trzy są na Śląsku, 
jedna w Łodzi, jedna w Sopo-
cie. W zachodniej Polsce nie 
ma takiej hali. Jesteśmy do-
brze skomunikowani przez 
autostradę A2. Warto, żeby te 
imprezy w formacie europej-
skim i światowym odbywały 
się w Poznaniu. To też jest 
olbrzymia promocja sportu w 
regionie - mówi Michał Zie-
liński.

Wojewoda będzie zabiegał 
o rządowe wsparcie dla tej in-
westycji. Wiadomo tylko, że 
obiekt ma powstać w aglome-
racji poznańskiej. Gdzie do-
kładnie - nie wiadomo. Pew-
ne jest, że na gruncie, którym 
dysponuje wojewoda.

Cała rozmowa poniżej:

Łukasz Kaźmierczak: Wczo-
raj w Warszawie ważne 
spotkanie, wojewodowie 
z całego kraju rozmawia-
li z premierem, jak ma być 
dostarczane ciepło do pol-
skich domów. Pan premier 
powiedział, że wojewodo-
wie powinni się włączyć w 
koordynację dystrybucji 
węgla. Sposoby mają być 
różne. Czy znane są konkre-
ty?
Michał Zieliński: To było 
spotkanie, które miało na 
celu przedyskutowanie roz-
wiązań, które przez rząd są 
proponowane.

Mówimy o projekcie usta-
wy dotyczącym cen energii, 
mrożący ceny energii. Dru-
ga sprawa - o dystrybuowa-
niu węgla i tam jest mowa o 
samorządach.
Rolą wojewody będzie koor-
dynacja działań logistycz-
nych. Węgiel w portach jest. 
Chodzi o to, żeby jak naj-
sprawniej dostarczyć go do 
samorządów i mieszkańców.

Premier mówi, że węgla w 
tych portach jest ok. 4 mln 
ton, z tego, co ja wiem, mó-
wił tak starosta Grabkow-
ski, że rząd, organy rządowe 
miałyby do jakiegoś miejsca 
dostarczyć, skąd samorzą-
dy by to pobierały, poprzez 
spółki czy związek, który 
założą. Tych miejsc miałoby 
być ok. 40 w kraju.
Tak, kilkadziesiąt w całej 
Polsce, z tym, że samorzą-

dy nie tylko z tych miejsc 
będą mogły pobierać, ale też 
bezpośrednio z portów (np. 
samorządy z województwa 
pomorskiego czy zachod-
niopomorskiego). W naszym 
przypadku będą to prawdo-
podobnie inne miejsca.

Pan będzie je wskazywał?
Będzie propozycja, którą 
przedstawię samorządom.

Jest taka obowiązkowa ini-
cjatywa, o której nie wszy-
scy wiedzą. Składy węgla 
mają obowiązek zarejestro-
wania się na stronie cieplo.
gov.pl. Tam można spraw-
dzić cenę węgla. Najwięcej 
składów jest w Wielkopol-
sce - 190 i na Śląsku. To do-
bra informacja.
Tych miejsc jest sporo. We-
dług szacunków 50 proc. 
gospodarstw domowych jest 
zaopatrzonych w węgiel. Tą 
drugą połowę postaramy się 
jak najszybciej zaopatrzyć w 
węgiel przed zimą.

Jak sobie pan to wyobraża 
logistycznie? 100 km jechać 
po węgiel, to będzie ciężko. 
Jeżeli tych miejsc będzie 40, 
wypada po parę na region. 
Im krótsza droga tym cena 
niższa.
Samorząd będzie mógł za-
kupić tonę węgla za 1500 zł, 
maksymalnie 2000 zł będzie 
sprzedaż. 500 zł to koszty 
operacyjne.

Są też talony na węgiel dla 
użytkowników, obniżające 
jeszcze bardziej cenę. Pró-
buję to zobaczyć na mapie. 
Mieszkaniec Pleszewa i 
jego samorząd, który już się 
włączył. To gdzie on będzie 
mógł odebrać węgiel?
Najbliżej Pleszewa to sądzę, 
że Ostrów Wielkopolski.

A Kalisz.
Poczekajmy, to szybko się 
dzieje, będą te miejsca znane.

Jak Grabkowski mówił, że 
kierunkowo porozumienie 
jest zawarte. Pokazywał mi 
listę jako współprzewodni-
czący komisji rządu i samo-
rządu. Czy to już jest przy-
klepane?
Projekt ustawy został wy-
pracowany na tej komisji. 
Bardzo często się zbiera. Były 
liczne rozwiązania dotyczące 
uchodźców.

Tu nic nie powinno samo-
rządowców zaskoczyć?
Myślę, że na tym etapie 

wszystko jest jasne, idzie to 
jeszcze do Sejmu, na najbliż-
szym posiedzeniu ta ustawa 
powinna być przyjęta. Nam 
wszystkim zależy na czasie, 
te samorządy, które podejmą 
te czynności wcześniej, będą 
to miały zrekompensowane.

W tym przypadku prawo za-
działa wstecz.
Tak, na korzyść mieszkań-
ców.

Jeśli kupili drożej, to różni-
ca będzie zwrócona.
Tak.

Czy pan rozmawiał z samo-
rządowcami? Na początku 
był podział - część mówiła 
tak, część nie.
Rozmawiamy, my razem 
jesteśmy administracją pu-
bliczną, czasy kryzysu, który 
dotknął kwestie energetycz-
ne, wcześniej była to pan-
demia i uchodźcy, czym się 
zajmowaliśmy. Podejmujemy 
rzeczy, których wcześniej nie 
podejmowaliśmy. To wspól-
ne dzieło, żeby zabezpieczyć 
ciepło do mieszkańców.

W tej chwili wszyscy samo-
rządowcy chcą?
Większość chce. Cieszę się, że 
jest zrozumienie z tej strony.

Z panem o cenach energii 
nie będę rozmawiał, bar-
dziej o dystrybucji. Pocze-
kamy, jaka będzie ta cena, 
bo starosta mówił, czy to 
będzie netto czy brutto. Zo-

stawmy węgiel, myślę, że w 
piątek ta ustawa powinna 
zostać przez posłów prze-
głosowana, bo po to jest 
m.in. to dokończenie obrad 
Sejmu.
Ma to wejść teraz pod obrady 
Sejmu.

Ostatnio nie miał pan 
szczęścia, żeby posiedzieć 
w Poznaniu, czy w Wielko-
polsce. Zwołał pan Wielko-
polską Konferencję Sporto-
wą i tak, jak wczoraj, był pan 
w Warszawie. Został pan 
wezwany, a na konferencji 
ważna rzecz padła - budowa 
hali widowiskowo-sporto-
wej. Przez lata myślałem, że 
będzie to robił Poznań - py-
tałem prezydenta o to. Chy-
ba jednak na samorząd nie 
możemy liczyć?
Tak. Ma pan dobre wraże-
nie. To jedna z konkluzji 
Wielkopolskiej Konferencji 
Sportowej. Nie zapominajmy 
o mniejszych inwestycjach, 
jak sale gimnastyczne czy 
boiska.

Które tworzą sport.
Sport całej Wielkopolski. 
Dzisiaj jadę do Borui Kościel-
nej, gdzie rozpoczyna się bu-
dowa sali gimnastycznej w 
miejscowości, która ma 1000 
mieszkańców, jest prężny 
klub sportowy, podnoszenie 
ciężarów.

Pod chmurką tego się nie 
robi.
W Nowym Tomyślu zresztą 

będą mistrzostwa Polski w 
podnoszeniu ciężarów, pręż-
nie rozwijający się ośrodek.

Ja bym sobie wyobraził mi-
strzostwa świata w siat-
kówce w Poznaniu. I co? Nie 
mamy gdzie zorganizować 
tego typu imprezy.
Poznań od paru lat, mówiąc 
delikatnie, omijają duże im-
prezy sportowe. Nie mówię o 
Euro2012. Mówię o tych ha-
lowych. Mamy pięć hal spor-
towych w Polsce, trzy są na 
Śląsku, jedna w Łodzi, jedna 
w Sopocie. W zachodniej Pol-
sce nie ma takiej hali. Jeste-
śmy dobrze skomunikowani 
przez autostradę A2. Warto, 
żeby te imprezy w formacie 
europejskim i światowym 
odbywały się w Poznaniu. To 
też jest olbrzymia promocja 
sportu w regionie.

A na Genesis czy Depeche 
Mode też nie pójdziemy, tyl-
ko musimy pojechać kilka-
set kilometrów.
Mam znajomych, którzy na 
koncerty jadą poza Wielko-
polskę.

Próbowałem (do hali) prze-
konać prezydenta miasta 
i on mówił, że ważniejsze 
są mniejsze inwestycje. Że 
suma kilkudziesięciu inwe-
stycji jest ważniejsza, niż 
taka jedna, a potem ta hala 
stoi pusta. Ale wielcy nie 
przyjadą do nas, skoro nie 
ma hali.
Tych potrzeb jest wiele. Wia-

domo, że w dobie kryzysu są 
pilniejsze potrzeby, ale musi-
my się przygotowywać, mieć 
koncepcję, żeby tak nie było, 
jak z S11 w Wielkopolsce, 
gdzie od 2016 roku dopiero 
zaczęło się coś dziać. Wcze-
śniej, mimo że były środki, 
nie było projektu.

Czy hala miałaby powstać 
za pieniądze rządowe? I w 
jakim miejscu miałaby po-
wstać?
Przede wszystkim hala, 
która by miała format od-
powiedni do mistrzostw Eu-
ropy czy świata musi mieć 
kilkanaście tysięcy miejsc, 
do tego infrastruktura, to 
powierzchnia musi być spo-
ra. Nie chcę mówić o kon-
kretnej lokalizacji, bo to 
może mieć wpływ na rynek 
nieruchomości.

Zachód, południe, północ?
Musi być to dobrze skomu-
nikowane, samochodowo i 
kolejowo.

Ale w granicach powiatu.
Aglomeracja poznańska.

Czyli nie będziemy ułatwiać 
deweloperom.
Absolutnie nie.

Chociaż grunty są państwo-
we.
Tak, mam taki spis. Analizu-
jemy to.

Na Berlin bardziej czy na 
Warszawę?
Pan redaktor nie skłoni mnie 
do żadnych deklaracji. Ja też 
nie będę o tym sam decydo-
wał. Powołam doradców, któ-
rzy zaczną pracę.

Ma pan deklarację, że będą 
środki?
Na razie przygotowujemy się 
koncepcyjnie, nie można za-
biegać o środki, mówiąc, że 
mam taką ideę, że powstanie 
hala sportowa.

Ale zabiegać bez żadnych 
widoków to byłoby marno-
trawienie czasu.
Realna potrzeba w Wielko-
polsce taka jest, taką, jako 
wojewoda, będę zgłaszał.

Mam nadzieję, że będzie 
to wysłuchane, bo chętnie 
bym sobie poszedł na Depe-
che Mode, który za rok nie-
stety nie w Poznaniu.
Ja też bym chciał, chociażby 
pójść na kolejne mistrzostwa 
w siatkówce. Piłka siatkowa 
w Wielkopolsce nieźle stoi.

Wojewoda Zieliński chce w Poznaniu 
porządnej hali sportowej
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Gmina Nowy Tomyśl zabez-
pieczyła kwotę w wysokości 
2 638 350,00 zł na zadanie 
„Zakup i dostawa jednego 
fabrycznie nowego autobusu 
elektrycznego”. Pozyskane 
dofinansowanie z Narodowe-
go Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej 
wynosi 1 516 282 ,00 zł.

Preferowany przez gmi-
nę autobus ma pomieścić 
65 pasażerów, wyposażony 
w silnik o mocy 150-245 kW, 
wymiary: długość 8,5-10 m, 
maksymalna wysokość 3,4 
m, szerokość 2,4-2,5 m. Elek-
trobus ma być niskopodłogo-
wy, wymagana jest klimaty-
zacja, ogrzewanie hybrydowe 
elektryczno – spalinowe.

Do Urzędu Miejskiego 
w Nowym Tomyślu wpłynęły 
dwie następujące oferty:

1. Solaris Bus & Coach Sp. 
z o.o., /62-005 Owińska/ 

- proponowana cena 
2 705 754,00 zł, 

2. ARP E-VEHICLES Sp. z o.o. 
/86-050 Solec Kujawski/ - 

proponowana cena 
2 520 270,00 zł.

Oba podmioty oferują 72 
miesiące gwarancji całopo-
jazdowej bez limitu kilome-
trów. 

Mobilny i ekologiczny 
Nowy Tomyśl

Piąta edycja Rządowego Pro-
gramu Inwestycji Strategicz-
nych poświęcona została roz-
wojowi stref przemysłowych. 
Dzięki środkom z programu 
w Wielkopolsce zostaną 
zrealizowane trzy projekty 
kluczowe dla przyszłości re-
gionu. 

Do samorządów w całej 
Polsce trafi blisko 5 mld zł 
na rozwój stref przemysło-
wych z Rządowego Programu 
Inwestycji Strategicznych. 
Dzięki tym środkom zostanie 
wsparta realizacja 52 pro-
jektów w całym kraju, w tym 
trzech w województwie wiel-
kopolskim. Piąta edycja pro-
gramu została skierowana do 
samorządów, które na swo-
im obszarze rozwijają strefy 
przemysłowe. Program ma na 
celu przyciągnięcie nowych 
inwestycji w regionie, rozwój 
eksportu oraz tworzenie no-
wych miejsc pracy. 

Wojewoda wielkopolski 
Michał Zieliński przypo-
mniał, że samorządy z wo-
jewództwa wielkopolskiego 
otrzymały w ramach po-
przednich edycji programu 
ogromne wsparcie. Pierwszy 
nabór pozwolił na dofinan-
sowanie 369 projektów na 
łączną kwotę blisko 2 mld 
zł. W ramach drugiej edy-
cji wielkopolscy włodarze 
uzyskali środki w wysokości 
2,8 mld zł na realizację 504 
projektów. Trzecia edycja 
poświęcona wsparciu gmin 
popegeerowskich zakończyła 
się rozstrzygnięciem, w któ-
rym do Wielkopolski trafiło 
ponad 440 mln zł na dofinan-
sowanie 210 inwestycji. 

- W Wielkopolsce jest już 
kilkadziesiąt inwestycji, któ-
re uzyskały dofinansowanie 

z Rządowego Programu In-
westycji Strategicznych, a są 
już zakończone. Duża część 
umów na realizację inwesty-
cji z rządowym wsparciem 
w ramach programu została 
już podpisana i są one w trak-
cie realizacji – podkreśla wo-
jewoda wielkopolski Michał 
Zieliński. 

Jak dodaje wojewoda w ra-
mach piątej edycji programu 
do Wielkopolski trafi blisko 
300 mln zł bezzwrotnego 
dofinansowania, dzięki cze-
mu w województwie zosta-
ną zrealizowane trzy ważne 
projekty. Dzięki środkom 
z programu dofinansowana 
zostanie realizacja bardzo 

ważnej i długo wyczekiwanej 
inwestycji w powiecie kol-
skim – budowy północnej ob-
wodnicy Koła w ciągu drogi 
powiatowej NR 3205P, na któ-
rą samorząd otrzymał 220,5 
mln zł rządowego wsparcia. 
Środkami w wysokości 58,6 
mln zł dofinansowany zo-
stanie rozwój zachodniej 
strefy przemysłowej w Pile, 
w tym parku przemysłowego 
Piła-lotnisko. Z kolei Gmina 
Przygodzice dostała 19,2 mln 
zł na budowę wiaduktu dro-
gowego wraz z siecią dróg na 
terenach aktywizacji gospo-
darczej w Przygodzicach.

Nabór wniosków w ramach 
V edycji programu trwał od 

21 czerwca 2022 r. do 26 lipca 
2022 r. 

Samorządy mogły składać 
wnioski dotyczące 4 obsza-
rów:

• budowa lub modernizacja 
infrastruktury drogowej;

• budowa lub modernizacja 
infrastruktury elektroener-
getycznej, w tym oświetle-
niowej;

• budowa lub modernizacja 
infrastruktury technicznej 
drogowej;

• budowa lub modernizacja 
infrastruktury wodno-kana-
lizacyjnej, w tym elementów 
melioracji gruntu.

Rządowy Program In-
westycji Strategicznych to 
program kompleksowego 
wsparcia samorządów. Rzą-
dowe środki dla miast, gmin, 
powiatów i województw dają 
szanse na kolejne inwesty-
cje, które przyśpieszą rozwój 
całego kraju. Bezzwrotne 
dofinansowanie wyniesie na-
wet do 98 proc. wartości in-
westycji. Minimalny poziom 
udziału własnego samorządu 
wynosi 2 proc.

Wyniki naboru znajdą 
Państwo na stronie - https://
w w w.gov.pl/web/premier/
edycja-nr-5

Strefy przemysłowe przyszłością Wielkopolski

W dniu  27 września 2022 r., 
w siedzibie Rakoniewickiego 
Ośrodka Kultury w Rako-
niewicach, odbyło się walne 
zebranie sprawozdawczo-
-wyborcze Towarzystwa Mi-
łośników Ziemi Rakoniewic-
kiej im. Michała Drzymały. 

W trakcie zebrania wyło-
niono nowy zarząd, a także 
komisję rewizyjną i sąd kole-
żeński.
I. ZARZĄD TMZR
1. Janina Lenart – prezes
2.Anna Formaniewicz– wice-
prezes
3.Magdalena Chojnacka – wi-
ceprezes
4. Łucja Grzegorczuk – skarb-
nik
5. Agnieszka Wieczorek – se-
kretarz
6. Krystyna Pilarska– członek
7. Jan Świtała– członek
II. KOMISJA REWIZYJNA
1. Tomasz Szczygieł – prze-
wodniczący
2. Maria Jacyno – wiceprze-

wodnicząca
3. Teresa Napierała – członek
4. Łucja Glapa – członek
5. Tadeusz Żurek – sekretarz
III. SĄD KOLEŻEŃSKI
1. Danuta Buszewska – prze-
wodnicząca
2. Bogumiła Barańska – se-
kretarz
3. Krystyna Kowalska – czło-
nek

W planach Towarzystwa 
na kolejną kadencję są mi.in. 
obchody 45. rocznicy po-
wstania TMZR, zacieśnienie 
współpracy z lokalnymi or-
ganizacjami np. WTZ Serce, 
Szkolne Koło Wolontariatu, 
wystawa prac naszych człon-
ków oraz spotkania integra-
cyjne. 

Najbliższe wydarzenie 
odbędzie się już w dniu 
7.10.2022 r. o g. 17:00 w Sali 
WTZ, a będzie to jesienny 
koncert pt. „Mimozami jesień 
się zaczyna…”. 

Serdeczne zapraszamy.

Zebranie wyborcze 
Towarzystwa Miłośników 

Ziemi Rakoniewickiej

W przededniu Wszystkich 
Świętych wojewoda wielko-
polski Michał Zieliński zło-
żył kwiaty i zapalił znicze na 
grobach zasłużonych oby-
wateli spoczywających na 
poznańskim cmentarzu na 
Junikowie. 

Wojewoda oddał hołd na 
grobach Władysława Orli-
cza, Wiktora Mariana Degi 
oraz Teodora Anioła, którzy 
spoczywają na poznańskim 
Junikowie. Wspólnie z prze-
wodniczącym Wojewódzkiej 
Rady Kombatanckiej Zeno-
nem Wechmannem, preze-
sem Oddziału Wielkopolska 
ZwiązkuWięźniów Politycz-
nych Okresu Stalinowskiego 
oraz wiceprzewodniczącym 
rady Marianem Macutkie-
wiczem, prezesem Oddziału 
Wielkopolska Związku Sy-
biraków, wojewoda złożył-
kwiaty i znicze na mogiła-
chRomka Strzałkowskiego, 
Macieja Frankiewicza oraz 
Teresy Majchrzak, a także 
przy Pomniku Ofiar Katyń-
skich.

- Czas związany ze świę-
tem Wszystkich Świętych 

to czas zadumy i pamięci 
o tych, których już z nami 
nie ma. To również okazja 

do oddania hołdu i czci tym, 
którzy swoje życie poświęci-
li służbie dla Polskii których 

zasługi zapisały się w histo-
rii naszego kraju oraz regio-
nu – mówi wojewoda Michał 
Zieliński. 

Wojewoda zapalił również 
znicze w imieniu Prezesa 
Rady Ministrów Mateusza 
Morawieckiego na grobach 
spoczywających w Wielko-
polsce ministrów, a także 
prezydenta RP na uchodź-
stwie Edwarda Raczyńskiego 
oraz premiera rządu RP na 
uchodźstwie Stanisława Mi-
kołajczyka.

Nina Swarcewicz
Gabinet Wojewody

Pamięć o tych, którzy odeszli
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Sprzedam Dwutygodnik  
”Powiaty- Gminy”

Od 28 lat wydawany jest na terenie powiatów i gmin.
Od Kargowej do Poznania oraz w Kościanie, Lesznie, Wolsztynie, Nowym 

Tomyślu, Grodzisku Wlkp. Pniewach i innych miejscowościach Zachodniej Wlkp. 

Cena wywoławcza 50 tys. PLN

Szanowni Państwo,
nasze działania wokół cyklu 
koncertowego „Poznańskie 
Muzykalia” nie umykają uwa-
dze mieszkańców i władz 
Miasta Poznania. Projekt 
„Top koncerty w muszli-
-Park” bierze udział w głoso-
waniu w Poznańskim Budże-
cie Obywatelskim. Ogromnie 
liczymy na Państwa wsparcie 
w tym zakresie, a dokładniej 
na oddanie przez Państwa 
głosu na ten właśnie projekt. 
Promowany przez nas projekt 
znajduje się w grupie: Projek-
ty Rejonowe w rejonie:  13. Je-
życe, św. Łazarz i oznaczony 
jest symbolem: XIII.9. Gło-
sowanie elektroniczne trze-
ba potwierdzić wpisaniem 

na końcu głosowania hasła 
cyfrowego, które zostanie 
bezpłatnie wysłane SMS-em 
na nr telefonu wpisany  w da-
nych głosującego.

GŁOSOWANIE JEST BEZ-
PŁATNE

a Wystarczy być miesz-
kańcem Poznania (bez obo-
wiązku meldunku)

a Mieć ukończone 13 lat 
a Nie trzeba się logować, 

głos zostanie potwierdzony 
darmowym SMSem

a Można zagłosować do-
datkowo na 6 innych inicja-
tyw 

„Dla osób, które nie mogą 
zagłosować elektronicznie 
przewidzieliśmy stacjonar-
ne punkt do głosowania w: 

Urzędzie Miasta Poznania 
(pl. Kolegiacki 17), Centrum 
Inicjatyw Rodzinnych (ul. 
Ratajczaka 44), Centrum Ini-
cjatyw Senioralnych (ul.Miel-
żyńskiego 24) – w godzinach 
pracy tych placówek.”

Więcej informacji znajdą 
Państwo na stronie: https://
budzet.um.poznan.pl/pbo23/
glosowanie-co-warto-wie-
dziec/

Ogromnie liczymy na Pań-
stwa zaangażowanie w tym 
zakresie, gdyż wierzymy, że 
są Państwo pierwszymi oso-
bami, którym zależy na roz-
woju artystycznym naszego 
miasta.

Pozdrawiam serdecznie,
Włodzimierz Sładkowski

W Grodzisku Wielkopolskim 
w środę 19 października od-
było się spotkanie z wicepre-
mierem, ministrem rolnictwa 
i rozwoju wsi Henrykiem Ko-
walczykiem. Spotkanie miało 
charakter otwarty i każdy 
mógł  w nim uczestniczyć. 
W spotkaniu wziął udział 
wojewoda wielkopolski Mi-
chał Zieliński, poseł Marcin 
Porzucek dyrektorzy OSChR, 
KOWR, ARiMR, przedsta-
wiciele KRUS, rolnicy oraz 
producenci żywności z po-
wiatu grodziskiego, nowoto-
myskiego i wolsztyńskiego, 
przedstawiciele lokalnych 
samorządów oraz  struk-
tur Prawa i Sprawiedliwości 
z Grodziska Wielkopolskiego 
oraz ościennych powiatów.

Pytania kierowane do 
wicepremiera Henryk Ko-
walczyka poprzedzone były 
omówieniem przez niego 
programów skierowanych 
do rolników oraz wszelkie 
zagadnienia związane z pol-
skim rolnictwem oraz zagro-
żeniami jakie niesie ze sobą 
trwająca obecnie wojna na 
Ukrainie. Poruszano tematy 
rosnących cen nawozów, do-
płat dla rolników, holdingu 
spożywczego, zmian w eme-
ryturach oraz reform i roz-
wiązań, które w minionym 
roku wprowadził rząd.  Wice-
premier zapowiedział  dalsze 
wsparcie osób hodujących 
bydło i trzodę chlewną, omó-
wił Krajowy Plan Odbudowy 
i Program Rozwoju Obszarów 
Wiejskich. 

Głos zabrali samorządow-
cy, którzy pytali o kwestię 
utylizacji azbestu oraz folii 
rolniczej. Henryk Kowalczyk 
zapewnił, że środki na te 
działania w kolejnym roku 
zostaną zwiększone. Wójt 
gminy Granowo dopytywał 
z kolei o ustawę wiatrakową.

Rolnik z gminy Kuślin za-
apelował, by nie zabierać 
i nie obniżać płatności cukro-
wych. Stwierdził również, że 

sytuacja hodowców kukury-
dzy jest dramatyczna, plony 
są niskie, a wycena strat na 
niewystarczającym pozio-
mie. Dopytywał również 
o kwestię rozwiązania pro-
blemów z wodą. 

Wicepremier odpowie-
dział, że jest przygotowany 
program gospodarowania 
wodą, a w przyszłości fi-
nansowana ma być budowa 
zbiorników wodnych, jazów 
i zastawek.

Zapowiedział również, 
wprowadzenie  pomocy so-
cjalnej, która nie będzie li-

mitowana przez KE, a będzie 
dodatkowym wsparciem 
w ramach suszy.

Pojawiły się również pyta-
nia dotyczące ferm wskazu-
jące na  potrzebę uregulowa-
nia przepisami ich położenia 
w odpowiedniej odległości od 
siedlisk ludzkich. 

Sala zgromadziła ok. 150 
osób, spotkanie przebiegało 
w przyjaznej atmosferze, a na 
zadawane pytania wicepre-
mier odpowiadał rzeczowo 
i wyczerpująco. 

Autor.  Danuta Nijaka 
fot. Franciszek Gwardzik

Które to jest spotkanie pana 
ministra?
Jeśli przypominam sobie to  
trzydzieste, a może nawet 
czterdzieste. W samej tylko 
Wielkopolsce było kilkana-
ście spotkań z rolnikami. 
Trzeba mieć dużo zdrowia 
, ale te spotkania są bardzo 
ważne, bo dowiaduję się 
dużo, zawsze coś nowego. 
Myślałem, że wszystko wiem 
ale okazuje się , że jest dużo 
nowych rzeczy w Wielkopol-
sce co mnie zadziwiło.

Jakimi refleksjami pan się 
podzieli po tych kilkudzie-
sięciu spotkaniach z rolni-
kami? 
Przede wszystkim dominują 
tematy związane z nawo-
zami. Ceny nawozów to jest 
temat numer  jeden. W nie-
których rejonach kraju waż-
ny jest problem do ziemi  

z KOWR-u dotyczy to Lubu-
skiego i Wielkopolskiego . 
Oczywiście ważne jest też po-
dejście do wspólnej polityki 
rolnej. Rolnicy się niepokoją  
jaka będzie przyszła polityka 
rolna i Europejski Zielony Ład 
ale także analizują  sytuację  
w trzodzie chlewnej czy na 
innych rynkach. Natomiast 
powiedziałbym, że z wyjąt-
kiem cen nawozów to sytu-
acja w rolnictwie nie jest naj-

gorsza. Każdy rolnik chciałby 
zarabiać więcej niż zarabia 
i mieć więcej niż ma.

Rolnicy hodowcy bydła do-
kupują jeszcze krowy, aby 
mieć do sprzedaży wię-
cej mleka, więc więcej na 
rynku powinno być masła 
i twarogów. Jeżeli produkcja 
masła jest większa  to logika 
wskazuje, że  konkurencja 
powoduje zmniejszenie cen 
masła, a jest odwrotnie - 
masło zdrożało 100%
Jesteśmy dużym eksporte-
rem do państw zachodnich 
i Unii Europejskiej, ale także 
do krajów arabskich. Jeżeli 
chodzi o cenę masła to zależy 
od rynku światowego. Przy 
otwarciu granic nie może-
my powiedzieć, że ceny będą 
mniejsze bo tak naprawdę to 
się w innej produkcji wyrów-
nuje.

Poznański Budżet Obywatelski 
- zagłosuj na koncertową muszlę!

Rolnicy niepokoją się o przyszłość

Z wicepremierem, ministrem rolnictwa i rozwoju wsi 
Henrykiem Kowalczykiem rozmawia Franciszek Gwardzik

Szanowni Państwo,

dotarła do nas smutna informacja:

W wieku 81 lat na cztery dni przed swoimi urodzin-
ami opuścił nas, schorowany i po licznych pobytach 

w szpitalach i sanatoriach KAZIMIERZ MILER 
– ETNOMUZYKOLOG, DZIENNIKARZ, PUZONI-
STA, w wielu składach dixielandowych, estradowych 

i rozrywkowych w latach 50,60 i 70-tych. 
KONTRABASISTA i SKRZYPEK – Zespół Pieśni 

i Tańca „Łany” Uniwersytetu Przyrodniczego 
w Poznaniu. 

SEKUNDZISTA Zespołu Pieśni i Tańca „Wiwaty” 
Ośrodka Kultury w Pobiedziskach, Regionalnego 

Zespołu „Siekieracy” OK w Kostrzynie 
PRZEWODNICZĄCY Ogólnopolskiej Rady 

Zespołów Folklorystycznych „SCENA LUDOWA” 
Kraków.

JUROR kilkunastu przeglądów, konkursów i festiwa-
li o zasięgu ogólnopolskim i międzynarodowym z za-
kresu muzycznego folkloru wiejskiego i miejskiego 

CZŁONEK HONOROWY POLSKIEGO TOWARZYSTWA ARTYSTÓW,AUTORÓW, 
ANIMATORÓW KULTURY PTAAAK, ODZNACZONY: Złotym Krzyżem Zasługi, 

Zasłużony dla Kultury Polskiej „GLORIA ARTIS”, Medalem „LABOR OMNIA VIN-
CENT. Autor publikacji i recenzji w magazynie muzycznym BRZMIENIA, KULTUR-
ALNIKU POZNANSKIM, MY 60 PLUS, POWIATY GMINY. kwartalnika MUZYKA-

LIA
To bardzo barwna postać w polskim życiu muzycznym. Bardzo aktywny w wielu 

dziedzinach muzycznego środowiska. Zapamiętamy Go z aktywnego udziału w wielu 
panelach dyskusyjnych z ministrami kultury Waldemarem Dąbrowskim czy Bogda-

nem Zdrojewskim, podczas których wykazywał się nieprzeciętną erudycją i talentem 
narracyjnym. Wiedział o czym mówi i nigdy nie cofał się ze swych ukształtowanych 

przez lata bezkompromisowych wynurzeń. 
Pozostawił, nadając im szlify muzyczne, wielu wychowanków 

w Wągrowcu, Lesznie, Poznaniu.

Będzie Go nam bardzo brakowało. Spoczywaj w spokoju i dołącz 
do Twoich znajomych, których w Niebie jak tak wielu... - Krzysztof Wodniczak

I nam, wszystkim członkom stowarzyszenia PTAAAK, będzie go ogromnie brakować!  
To była naprawdę wyjątkowa postać.

SPRZEDAM
Cztery biurka

w cenie 100 złotych
 za sztukę

NOWE- MAłO UżYWANE

Tel. 608 321 611
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Październik był kolejnym 
miesiącem, w którym kadeci 
z Zespołu Szkół Technicz-
nych w Grodzisku Wlkp. 
szkolą się na terenie Jednost-
ki Patronackiej 

w Sulechowie. Pod opieką 
instruktorów 5 Pułku Arty-
lerii ćwiczą musztrę, posłu-
giwanie się mapą i busolą, 
poznają postawy strzeleckie, 
techniki pokonywania tere-
nu i przeszkód terenowych. 
Podczas zajęć uczniowie za-
poznają się również ze sprzę-
tem wojskowym, którym dys-
ponuje jednostka patronacka.

Zespół Szkół Technicz-
nych im Eugeniusza Kwiat-
kowskiego w Grodzisku 

Wlkp. bierze udział w dwóch 
program dedykowanych dla 
szkół ponadpodstawowych, 
które objęte są patronatem 
Ministra Obrony Narodowej: 

w Certyfikowanych Wojsko-
wych Klasach Mundurowych 
i Oddziałach Przygotowania 
Wojskowego. 

Rafał Maluśki

Ich zmagania z systemem 
komunistycznym w latach 
1956–1989 przyczyniły się do 
odzyskania przez Polskę nie-
podległości i suwerenności. 
Postanowieniami Prezyden-
ta Rzeczypospolitej Polskiej 
Andrzeja Dudy Krzyże Orde-
ru Odrodzenia Polski otrzy-
mało pięcioro Wielkopolan 
w uznaniu za ich wybitne 
zasługi dla niepodległości 
Polski.

W imieniu wojewody wiel-
kopolskiego Michała Zieliń-
skiego odznaczenia wręczyła 
I wicewojewoda wielkopolski 
Aneta Niestrawska podczas 
uroczystości w Wielkopol-
skim Urzędzie Wojewódzkim 
w Poznaniu. 

Order Odrodzenia Polski 
to jedno z najwyższych od-
znaczeń państwowych. To 
także drugie pod względem 
starszeństwa polskie pań-
stwowe odznaczenie cywil-
ne po Orderze Orła Białego. 
Ustanowiony przez Sejm 
Rzeczypospolitej Polskiej 
ustawą z dnia 4 lutego 1921 r. 
Order Odrodzenia Polski jest 
nagrodą za wybitne zasługi 
położone w służbie Państwu 
i społeczeństwu.

- Życiorysy dziś odzna-
czanych są trwale splecione 
z najnowszą historią Polski 
– każdy z Państwa dał się 
poznać jako odważny obroń-
ca najwyższych wartości 
i wierny ideałom bohater 
niełatwych czasów wielolet-
niej walki z pętającym naszą 
Ojczyznę komunistycznym 
układem. Chylę czoła przed 
Państwa wytrwałością i od-
wagą, leżącym u podstaw na-
szej wolnej Ojczyzny. Musieli 
Państwo dokonywać niemoż-
liwych wyborów i żyć w nie-
pewności o bezpieczeństwo 
bliskich, by – jednocześnie – 
dać im nadzieję na lepsze dni 
– pisał w liście skierowanym 
do odznaczonych wojewoda 
wielkopolski Michał Zieliń-
ski, który podczas uroczysto-
ści odczytała I wicewojewo-
daAneta Niestrawska. 

Krzyżem Komandorskim 
Orderu Odrodzenia Polski 
odznaczony został Bogdan 
Tadeusz Ciszak, przewod-
niczący Komisji Zakłado-
wej NSZZ „Solidarność” 
w ZPM H. Cegielski Poznań 
w latach 1981-1989, interno-
wany w stanie wojennym od 
13 grudnia 1981 r. do 9 grud-

nia 1982 r., inicjator budowy 
pomnika Czerwca’56. 

Podczas uroczystości wrę-
czone zostały także dwa 
KrzyżeOficerskie Ordery 
Odrodzenia Polski. Odzna-
czona została nim Krystyna 
Mikołajewska, która prowa-
dziła aktywną działalność 
w ramach Komisji Zakłado-
wej NSZZ „Solidarność” przy 
Zakładach Naprawczych 
Taboru Kolejowego w Pozna-
niu, w której pełniła funkcję 
rzeczniczki prasowej od 1 
czerwca 1981 roku. Po wpro-
wadzeniu stanu wojennego 
kontynuowała działalność 
opozycyjną do 1989 r. W tym 
okresie zajmowała się kol-
portażem ulotek i prasy 
bezdebitowej prasy oraz or-
ganizowała w swoim miesz-
kaniu spotkania działaczy 
„Solidarności”. Odznacze-
nie otrzymał również Jacek 
Oleksyn – wiceprzewodni-
czący Komisji Zakładowej 
NSZZ „Solidarność” przy In-
stytucie Dendrologii PAN. 14 
grudnia 1981 r. wraz z prze-
wodniczącym Zbigniewem 
Steckim w czasie zebrania 
przeprowadził głosowanie 
w sprawie podjęcia akcji pro-
testacyjnej przeciwko wpro-
wadzeniu stanu wojenne-
go. W związku z tym został 
tymczasowo aresztowany 18 
grudnia 1981 r., a Prokuratu-

ra Wojewódzka w Poznaniu 
wszczęła przeciwko niemu 
śledztwo. W latach 1985-1987 
zajmował się kolportażem 
pism podziemnych, w szcze-
gólności wydawnictw Libe-
ralno-Demokratycznej Par-
tii „Niepodległość”, z którą 
współpracował.

KrzyżKawalerski Orde-
ru Odrodzenia Polskizostał 
nadany Grzegorzowi Jerze-
mu Kmicie, który swoją dzia-
łalność w Ruchu Wolność 
i Pokój rozpoczął w 1987 r. 
w Sosnowcu, rozwieszając 
w tamtejszych liceach ulotki 
z żądaniem uwolnienia więź-
niów sumienia. Wraz z Ro-
bertem Prusem w listopadzie 
1989 r. w porozumieniu z So-
lidarnością Polsko-Czecho-
słowacką, udał się do Brna, 
by zorganizować uliczny 
protest z żądaniem uwolnie-
nia Petra Cibulki, więzionego 
tam za nielegalną działalność 
polityczną i wydawniczą. 
Obaj zostali zatrzymani za-
raz po przekroczeniu grani-
cy i przewiezieni do aresztu 
w Ostravie. Krzyż Kawalerski 
otrzymał także Henryk Ko-
łodziej -  były działacz NSZZ 
„Solidarność”. Był współor-
ganizatorem strajku okupa-
cyjnego w dniach 27-30 sierp-
nia 1980 r., a także członkiem 
Komitetu Strajkowego, który 
kierował strażą strajkową. 
Po wprowadzeniu stanu wo-
jennego działał aktywnie 
w strukturach podziem-
nych na terenie ZSO Polam. 
W dniach od 5 listopada 1982 
roku do dnia 3 lutego 1983 
roku internowany w jednost-
ce wojskowej w Unieściu, co 
Instytut Pamięci Narodowej 
uznał za szczególną represję 
z powodów politycznych.

Nina Swarcewicz
Gabinet Wojewody

W uznaniu za wybitne 
zasługi dla niepodległości Polski 25.10.2022r. na stadionie 

w Grodzisku Wlkp. odbył się 
mecz pomiędzy uczniami 
z Zespołu Szkół Technicz-
nych pod wodzą Pana Ma-
cieja Grześkowiaka a Liceum 
Ogólnokształcącym. Spotka-
nie zakończyło się zwycięsko 
dla naszej drużyny wynikiem 
3:2. Hattricka dla nas ustrze-
lił Kacper Ruta z klasy 3AT. 
Brawa dla wszystkich zawod-
ników!

Puchar Starosty w piłce nożnej dla ZST!

Szkolenia uczniów klas wojskowych

W poniedziałek, 24 paź-
dziernika 2022 r. młodzież 
i nauczyciele grodziskiego 
,,Słowaka” zebrali się pod ta-
blicą hm. Jana Skrzypczaka – 
przedwojennego nauczyciela 
szkoły – aby zapalić symbo-
liczny znicz pamięci.

Tradycyjnie już kolejny raz 
liceum przyłączyło się do ak-
cji upamiętniającej ofiary hi-
tlerowskiego terroru na Zie-
mi Wielkopolskiej podczas 
pierwszych miesięcy okupa-
cji hitlerowskiej jesienią 1939 
r. Akcję „Zapal znicz pamię-
ci” organizuje   poznański 
oddział IPN i Radio ,,Poznań” 
pod patronatem Marszałka 
Województwa Wielkopol-
skiego. Akcja odbywa się co 
roku w połowie października 
na pamiątkę pierwszych  wy-
siedleń i egzekucji polskiej 
inteligencji i społecznych 
aktywistów dokonywanych 
przez hitlerowców po zajęciu 
ziem polskich.

W tym roku przed zapale-
niem znicza młodzież „ Sło-
waka” wysłuchała krótkiego 
wykładuwygłoszonego przez  
nauczyciela historii – Seba-
stiana Skrzypczaka, dotyczą-
cego hm. Jana Skrzypczaka. 

Następnie przedstawiciele 
klasy dyżurnej 2 B pod ta-
blicą upamiętniającą hm J. 
Skrzypczaka zapalili znicz, 
a wszyscy zebrani uczniowie 
i nauczyciele minutą ciszy 
uczcili pamięć przedwojen-
nego nauczyciela.

Jan Skrzypczak od 1933 
roku do II wojny światowej 
pracował jako nauczyciel 
w  Gimnazjum Miejskim im. 
Juliusza Słowackiego w Gro-
dzisku Wlkp.  jednocześnie 
sprawując funkcję opiekuna 
drużyny harcerskiej im. Ste-
fana Czarnieckiego składają-
cej się z uczniów Gimnazjum. 
Podczas okupacji niemiec-
kiej organizował podziemne 
struktury harcerskie „Sza-
rych Szeregów” w Wielkopol-
sce. W 1941 roku, po aresz-

towaniu Franciszka Firlika 
przez Niemców, zastąpił go 
na stanowisku Komendanta 
Chorągwi Poznańskiej ,,Sza-
rych Szeregów”. Jednocześnie 
działał w strukturach sztabu 
okręgowego Armii Krajowej. 
Zajmował się także tajnym 
nauczaniem.  23 kwietnia 
1943 roku został aresztowany 
przez gestapo. Był więziony 
m.in. w poznańskim  Forcie 
VII. W początkach roku 1944 
wraz z grupą harcerzy, w tym 
m.in. Naczelnikiem „Szarych 
Szeregów” harcmistrzem 
Florianem Marciniakiem, zo-
stał  przewieziony do Gross 
Rosen. Tam został zamor-
dowany, prawdopodobnie 
20 lutego 1944 roku, z grupą 
ponad dwudziestu polskich 
harcerzy.

,,Zapal znicz pamięci’’
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We wtorek, 11 październi-
ka w Powiecie Grodziskim 
gościł Wojewoda Wielko-
polski Michał Zieliński. Wo-
jewoda wraz z samorządow-
cami z Powiatu Grodziskiego 
i zaproszonymi gośćmi wi-
zytował ostatnie inwestycje 
zrealizowane z dofinanso-
waniem z Rządowego Fun-
duszu Polski Ład. Dokonano 
oficjalnego otwarcia prze-
budowanej drogi powiato-
wej Granowo-Doły-Konojad. 
Symboliczną wstęgę wraz 
z Wojewodą Wielkopolskim 
przeciął Starosta Grodzi-
ski Mariusz Zgaiński, Prze-
wodniczący Rady Powiatu 
Grodziskiego Sebastian 
Skrzypczak, przedstawiciele 
samorządów gminnych oraz 
przedstawiciele wykonawcy 
- firmy INFRAKOM sp. z oo. 
Sp. Komandytowo-akcyjna.

Wojewoda Wielkopol-
ski, tego dnia, uczestniczył 
również w otwarciu wyre-

montowanej ul. Konstytucji  
3 Maja w Granowie. W ra-
mach programu rządowego 
wsparcia finansowego po-
wstały także przejście dla 
pieszych o zwiększonych 
parametrach bezpieczeń-
stwa w Granowie, Jabłonnie, 
Grąblewie oraz Wielichowie. 
Przejścia te podniosą poziom 
bezpieczeństwa przy szko-
łach oraz innych instytucjach 
publicznych na terenie Po-
wiatu Grodziskiego.

W czwartek, 13 października 
2022 roku, Starosta Grodzi-
ski spotkał się z dyrektora-
mi, nauczycielami i pedago-
gami placówek oświatowych 
prowadzonych przez Powiat 
Grodziski, by podzięko-

wać za ich zaangażowanie 
i wręczyć wyróżnienia za 
szczególne osiągnięcia dy-
daktyczno - wychowawcze 
i opiekuńcze. 

W tym roku podzię-
kowania oraz  gratulacje 

otrzymali: z Zespołu Szkół 
Technicznych im. Eugeniu-
sza Kwiatkowskiego w Gro-
dzisku Wielkopolskim: Dy-
rektor Anna Matysiak, 
Bernadeta Kotecka,Mag-
dalena Lange i Maria Pta-

szyńska, a z Liceum Ogól-
nokształcącego im. Juliusza 
Słowackiego: była Dyrektor 
Jadwiga Łacheta i Dorota 
Adam, a także Dyrektor 
Poradni Psychologiczno-
-Pedagogicznej w Grodzi-

sku Wielkopolskim Danuta 
Przybyła. 

W uroczystym spotkaniu 
uczestniczyła również nowa 
Dyrektor Liceum Ogólno-
kształcącego Katarzyna No-
wak-Pierszalska. 

Wszystkim nagrodzonym 
serdecznie gratulujemy i ży-
czymy, aby praca z młodzie-
żą przynosiła jak najlepsze 
owoce i motywowała do 
podejmowania nowych wy-
zwań.

Wizyta Wojewody w Powiecie Grodziskim

Dzień Edukacji Narodowej w szkołach
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Teatr Wielki im. Stanisława 
Moniuszki w Poznaniu nie 
tylko potrafi latać za pomocą 
skrzydeł swego Pegaza, ale 
wznosi się na wyżyny sztuki 
dzięki talentom jego artystów 
i innowacyjnemu podejściu 
do klasycznych form sce-
nicznych – świadczyły o tym 
brawa na stojąco podczas 
premiery „Rusałki” Antonina 
Dvoraka, która odbyła się 14 
października br. w Poznaniu.

Gościnne przestrzenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich – dokładnie 
hala numer jeden, podświa-
domie zainspirowała, aby 
„Rusałka” w opinii jej odbior-
ców stała się również numer 
jeden. Zaaranżowana prze-
strzeń hali targowej i osa-
dzenie w niej akcji spektaklu, 
podkreśliły realny wymiar 
fabuły. Przestrzeń stała się 
katalizatorem sposobu my-
ślenia o tym jak wystawiać 
i odbierać operę. 

To nie była tylko i aż pre-
miera współczesna, ale hi-
storyczna. Po raz pierwszy 
w ponad stuletnich dziejach 
Gmachu pod Pegazem, jego 
dyrekcja i artyści pokusili się 
o wystawienie – jak akcentu-
ją w branży a odczuwają me-
lomani – „tej najpiękniejszej 

baśni muzycznej”. Co więcej, 
Teatr Wielki w Poznaniu, 
jest obecnie jednym z trzech 
teatrów na świecie, które 
w ostatnim czasie przygoto-
wywały premierę „Rusałki”. 
Poznański teatr pokazał ją 
jako pierwszy – tuż przed me-
diolańską La Scalą. 

To są fakty, które oddzia-
łują na sposób definiowania 
metafor obecnych zarów-
no w gestach artystów jak 
i w kształtach scenografii 
przedstawienia. Dla przy-
kładu – zamiast czerwonych 
w miękkości aksamitu fote-
li, na widzów czekały m.in. 
rozłożone leżaki – ustawio-
ne na plaży. Widzowie pa-
trzyli głównie przed siebie 
jeśli nie w górę. Nie było 
bowiem orkiestronu. Orkie-
stra zajęła czołowe miejsce 
na scenie – czarne fraki ko-
respondowały ze srebrną 
płaszczyzną, zawieszonego 
bezpośrednio nad muzyka-
mi,Księżyca. Mogliśmy od-
czuć jakbyśmy zanurzali się 
w jego pełni – z każdą ko-
lejną falą, którą napływały 
przeżycia spektaklu. Tak jak 
tytułowa Rusałka – Iwona 
Sobotka / Magdalena No-
wacka; były zanurzone w toń 
wody budzącej nurty w to-

nacjach brzmienia orkiestry 
– tak publiczność zanurzała 
się w świetle choreografii. 

I choć np. dla Iwony Sobot-
ki był to debiut w tej roli, 
z gracją oddała dramatyzm 

swojej postaci. Czuliśmy go, 
bo w tytułowej bohaterce 
widzieliśmy postać współ-
czesną jeśli chodzi o sposób 
mierzenia się z emocjami. Ad 
vocem światła – był za nie 
odpowiedzialny Giuseppe di 
lorio. Działo się to wszyst-
ko w sposób jawny i dlatego 
tak sugestywny w zaufaniu 
reżyserii Karoliny Sofulak, 
dekoracjom Doroty Karol-
czakorazpod kierownic-
twem muzycznym Martina 
Longinusa. Notabene, udało 
się mu wychwycić muzycz-
ne akcenty i niuanse, dzięki 
dążeniu do byciu wiernym 
partyturze. Owa „wierność” 
nie była monotonna. Czuło 
się lekkość tak istotną dla 
docenienia walorów muzyki 
ilustracyjnej. Opowiadała 
o słowiańskiej duszy…   

Oryginalna czeska wersja 
językowa, libretto Jarosla-
va Kvapil’a w wyważonym 
tłumaczeniu na język polski 
Jakuba Pacześniaka, mówiła 
do nas językiem zrozumia-
łym – niezależnie od tego, 
czy ktoś słuchał sercem czy 
rozumem. Sprzyjała temu 
bliskość z myślątwórczą Dvo-
raka, którą dało się wyczuć 
w każdej sekundzie skupienia 
nad losami „Rusałki”, Księcia 

(Dominik Sutowicz), Wodni-
ka (Rafała Korpika), Jezibaby 
(Małgorzaty Walewskiej / Jo-
anny Motulewicz) i pozosta-
łych artystów… 

Odwołując się do metafory 
wody – ten kto obejrzy „Ru-
sałkę” pod szyldem Teatru 
Wielkiego im. Stanisława 
Moniuszki w Poznaniu – na 
pewno nie utonie. Niezależ-
nie od tego czy jest wytraw-
nym poszukiwaczem „mu-
szel artyzmu” czy też udał 
się na przypadkowy spacer 
wzdłuż brzegu doznań, za 
którymi kryje się poznanie 
chłodnych lub głębszych se-
kretów sztuki teatralnej. 

Świat człowieka i natury, 
kobiety i mężczyzny, realia 
fantazji i rzeczywistości 
są tylko na pozór osobne 
i względem siebie graniczne. 
Podziały stworzone przez 
stereotypy i schematy nie 
mają władzy nad momen-
tem, w którym kurtyna idzie 
w górę. Teatr bowiem ma tę 
właściwość, że łatwiej jest 
mu czasem uwierzyć niż fak-
tom z życia. Może dlatego jest 
prawdziwszy. Może dlatego 
potrzebujemy baśni…  nie tyl-
ko muzycznych…

Zdjęcie archiwum autora: Rusałka 
Tekst: Dominik Górny 

„Rusałka” – baśń na miarę realności 

Jeśli w muzyce istnieje re-
inkarnacja, to Wieniawski 
powrócił do nas w talencie 
HinyMaeda – zwyciężczyni 
16. Edycji Międzynarodo-
wego Konkursu im. Hen-
ryka Wieniawskiego. Ten 
jeden z najbardziej presti-
żowych na świecie konkur-
sów skrzypcowych, odbył 
się w Poznaniu i trwał od 7 
do 21 października br. Po raz 
kolejny udowodnił, że można 
wyznaczyć nowy standard 
rozumienia muzyki skrzyp-
cowej i transponowania do-
robku patrona wydarzenia na 
partyturę zdarzeń współcze-
snych. 

Przypomnijmy, akces do 
udziału w konkursie zgłosiło 
220 skrzypków z 30 krajów. 
Odnosząc się do kwestii ich 
narodowości, najwięcej po-
śród nich było Polaków. Do 
prezentacji wybrano 27 ko-
biet i 14 mężczyzn. 

Muzyka na najwyższym „c” 
prowadziła nas przez kolejne 
dni przesłuchań. Jury uczest-
niczyło w nich w następu-
jącym składzie: Augustin-
Dumay - przewodniczący, 
Daniel Stabrawa - wiceprze-
wodniczący, Agnieszka 
Duczmal, BarnabásKelemen, 
RenéKoering, Grzegorz Ko-
tów, Bartłomiej Nizioł, Ma-
riusz Patyra, Miguel da Silva, 
JianWang, Christopher War-
ren-Green.

Usłyszeliśmy pełną paletę 
kompozycji, takich jak np.: 
sonaty i partity Bacha, so-
naty Beethovena i kaprysy 
Paganiniego (I etap); reci-

tale z towarzyszeniem for-
tepianu, który był wiernym 
sprzymierzeńcem dla sonat 
skrzypcowych i utworów Ka-
rola Szymanowskiego (część 
I, etap II). Horyzont muzycz-
nych doznań podwyższyła 
SinfoniaConcertante Es-
-dur Wolfganga Amadeusza 
Mozarta. To właśnie w niej 
(i może dla niej) startujący 
w konkursie soliści spotka-

li się z Orkiestrą Kameralną 
Polskiego Radia Amadeus. III 
etap zmagań wybrzmiał kon-
certem skrzypcowym D-dur, 
op. 61 L. van Beethovena, 
I Koncertem skrzypcowym 
fis-moll, op. 14, II Koncertem 
skrzypcowym d-moll, op. 22 
H. Wieniawskiego oraz Kon-
certem skrzypcowym D-dur, 
op. 77 J. Brahmsa. Artystom 
towarzyszyła Orkiestra Fil-

harmonii Poznańskiej im.  
T. Szeligowskiego. 

„Jesteśmy przekonani, że 
poniesiecie w świat pięk-
no muzyki Wieniawskiego 
i rozsławicie polską kulturę 
i nasze miasto. W 1854 roku 
Henryk Wieniawski poda-
rował stolicy Wielkopolski 
«Souvenir de Posen» – myślę, 
że każdy z was zapisał w tych 
dniach swoje pozdrowienie 
z Poznania ” – takie słowa 
wypowiedziałado laureatów 
Alina Kurczewska,Prezes To-
warzystwa Muzycznego im. 
Henryka Wieniawskiego.

Poza HinąMaeda laureata-
mi zostali: MeruertKarmeno-
va (Kazachstan, II nagroda), 
QingzhuWeng (Chiny, III na-
groda). Wyróżnienia powę-
drowały do takich finalistów 
jak: HanaChang, JaneHyeon-
jinCho i DayoonYou.

Warto zauważyć istnienie 
nagród pozaregulamino-
wych. Jest to trasa koncer-
towa. Składa się na nią 30 
występów w Polsce i 30 za 
granicą. Jeśli zaś chodzi o sa-
mego laureata – dla przykła-
du w Europie wystąpi z orkie-
strami w Niemczech, Francji, 
Czechach, Bułgarii, Czarno-
górze, Chorwacji, Słowenii, 
Estonii, Łotwie i Litwie. Zago-
ści on też w Azji, obu Amery-
kach i Afryce. Odwiedzi takie 
sale koncertowe jak:Salle-
Gaveau w Paryżu, National 
Concert Hall w Taipei, Seoul 
Art Center, Muziekgebouw 
Eindhoven czy też Akademia 
Liszta w Budapeszcie.

Tekst: Dominik Górny 

Japońska skrzypaczka nowym Wieniawskim!

Na zdjęciu autor artykułu z zwyciężczynią – HinaMaeda 
(archiwum autora artykułu)

Małgorzata Walewska i Dominik Górny – premiera Teatr Wielki Poznań

Jaromierz 38, 64-225 Kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

a Chryzantemy cięte i doniczkowe
a Wrzosy i wrzośce  a Cyklameny  a Byliny i trawy  

a Duży wybór donic, doniczek i osłonek
a Obsadzenia pojemników, mis, skrzynek, donic

a Fachową obsługę i doradztwo
a Sprzedaż hurtową i detaliczną

Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 
sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

Polecamy: 

AUTORYZOWANY DEALER: 
Nowy Tomyśl  ul. Kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
Zbąszyń  ul. Poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-170 
PILARKA łAńCUChOWA 749,-949
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Tegoroczna edycja Biesiady 
Koźlarskiej organizowanej 
w Zbąszyniu odbyła się pod 
hasłem Tu Tradycja wodzi 
rej w dniach od 8 do 9 paź-
dziernika 2022 roku. Wy-
darzenie każdego roku in-
tegruje muzyków ludowych 
z wielu miejscowości i re-
gionów. Charakter biesiadny 
łączy się z elementami edu-
kacji w postaci warsztatów 
tanecznych, wokalnych oraz 
konkursu dla dzieci, mło-
dzieży i dorosłych.

Rozpoczynający swoją ka-
rierę koźlarską młodzi adepci 
a także sprawnie posługujący 
się instrumentami doświad-
czeni muzycy i mistrzowie 
stają w szranki konkursowe 
walcząc o tytuł Najlepszego 
Muzyka Ludowego. W tym 
roku prezentacje konkurso-
we 36 kapel i solistów ocenia-
ło jury powołane przez orga-
nizatora konkursu w składzie 
Sławomir Pawliński, Anna 
Karolina Pawłowska oraz 
Adam Kaiser przyznając na-
stępujące nagrody i wyróż-
nienia:

Stypendium Burmistrza 
Zbąszynia - Adam Ejchost. 

Nagroda Specjalna im. 
Henryka Skotarczyka - Do-
minik Kierecki

Nagroda Specjalna im. Le-
onarda Śliwy - Zuzanna Frą-
cek

I kategoria: Mistrz i uczeń 
(uczeń grający/śpiewający 

nie dłużej niż 2 lata)
- wyróżnienie Martyna Leh-
mann, Marcin Szczechowiak
- wyróżnienie Martyna Sko-
tarczyk Marcin Szczecho-
wiak
II kategoria: kapela (koźlar-
ska)
1. Początkujący (wykonaw-
cy muzykujący od 2 do 4 lat)
- wyróżnienie Julia Brudło, 
Dominik Kierecki, Anna Bru-
dło
2. Średnio zaawansowani 

(wykonawcy muzykujący od 
4 do 8 lat)
- I nagroda nie przyznano
- II nagroda Kapela Koźlarska 
„Z łokazji” Adam Ejchost, Ka-
rol Ejchost, Hanna Leśnik
- III nagroda nie przyznano
- wyróżnienie Kapela Droz-
dów - Arkadiusz Drozda, Ad-
rian Drozda
3. Zaawansowani (wyko-
nawcy muzykujący dłużej 
niż 8 lat)
- I nagroda nie przyznano

- II nagroda Kapela Ze Sini Ju-
styna Trześniewska, Łukasz 
Piątek, Weronika Śliwa
- III nagroda nie przyznano
- wyróżnienie Kapela Koźlar-
ska Ludowego Ogniska Mu-
zycznego w Dąbrówce Wiel-
kopolskiej
Oliwier Niemiec, Hubert Wit-
tke, Martyna Mania
III kategoria solista: kozioł, 
sierszenki
1. Początkujący (wykonaw-
cy muzykujący od 2 do 4 lat)

- I nagroda Dominik Kierecki
- II nagroda nie przyznano
- III nagroda Zofia Obst
2. Średnio zaawansowani 
(wykonawcy muzykujący od 
4 do 8 lat)
- I nagroda nie przyznano
- II nagroda nie przyznano
- III nagroda Arkadiusz Droz-
da
3. Zaawansowani (wyko-
nawcy muzykujący dłużej 
niż 8 lat)
- I nagroda nie przyznano
- II nagroda ex aequo Natalia 
Śliwa, Łukasz Piątek
- III nagroda nie przyznano
- wyróżnienie Oliwier Nie-
miec 
IV kategoria: klarnet
1. Początkujący (wykonaw-
cy muzykujący od 2 do 4 lat)
- I nagroda nie przyznano
- II nagroda Karol Ejchost
- III nagroda nie przyznano
- wyróżnienie Anna Brudło
2. Średnio zaawansowani 
(wykonawcy muzykujący od 
4 do 8 lat)
- I nagroda Weronika Śliwa
- II nagroda nie przyznano
- III nagroda nie przyznano
3. Zaawansowani (wyko-
nawcy muzykujący dłużej 
niż 8 lat)
- I nagroda nie przyznano
- II nagroda nie przyznano
- III nagroda nie przyznano
- wyróżnienie Hubert Wittke
V kategoria: skrzypce, ma-
zanki
1. Początkujący (wykonaw-
cy muzykujący od 2 do 4 lat)

- I nagroda Zuzanna Frącek
- II nagroda nie przyznano
- III nagroda Julia Brudło
2. Średnio zaawansowani 
(wykonawcy muzykujący od 
4 do 8 lat)
- I nagroda Adrian Drozda
- II nagroda nie przyznano 
- III nagroda Piotr Tobys
- wyróżnienie Antonina Saj-
na
3. Zaawansowani (wyko-
nawcy muzykujący dłużej 
niż 8 lat)
- I nagroda Kinga Grychta
- II nagroda nie przyznano
- III nagroda Justyna Trze-
śniewska, Maja Bimek
- wyróżnienie Martyna Ma-
nia, Kinga Śmiałek, Milena 
Śmiałek

VI kategoria: śpiewacy lu-
dowi:
1. Śpiewacy do lat 15
- I nagroda Martyna Brudło
- II nagroda nie przyznano
- III nagroda nie przyznano
- wyróżnienia Anna Brudło, 
Anastazja Spychała, Hanna 
Leśnik
KATEGORIA KONKURSO-
WA DLA KAPEL DUDZIA-
RZY WIELKOPOLSKICH 
I NAGRODY:
VII kategoria: kapele du-
dziarzy wielkopolskich:
- I nagroda Kapela Dudziar-
ska Romualda Jędraszaka
- II nagroda Kapela Dudziar-
ska Kuźni Tradycji
- III nagroda Kapela Dudziar-
ska „Sokoły”

48. Biesiada Koźlarska w Zbąszyniu
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To przypadek, że kolejne 
motoryzacyjne spotkanie z 
Państwem poświęcone jest 
historii. Poprzednio wędro-
waliśmy do Włoch, żeby od-
wiedzić  100 – letni tor Mon-
za, z kolei dzisiaj powracamy 
do Wielkopolski.

Otóż w połowie września 
odbył się XXXXIX Poznański 
Międzynarodowy Rajd Pojaz-
dów Zabytkowych. Ta dwu-
dniowa impreza zgromadziła 
po raz kolejny kilkadziesiąt 
aut, które dzięki wielkiemu 
wysiłkowi ich właścicieli na-
dal mogą cieszyć, a często i 
zadziwiać swoim niepowta-
rzalnym wyglądem.

Spotkania i rozmowy z 
kolekcjonerami samocho-
dów zabytkowych to zawsze 
swego rodzaju radosne do-
znania. Doznania, które po-
twierdzają regułę, że pasja 
może stać się treścią życia. 
W dodatku życia niebanal-
nego. Co prawda oglądając 
te lśniące pojazdy jakże czę-
sto nie uświadamiamy sobie 
nawet ile pracy trzeba było 
włożyć w to, by niekiedy 
maszyna w dosłownie ago-
nalnym wręcz stanie została 
przywrócona do życia. To są 
setki, a nawet tysiące godzin 
spędzone na poszukiwaniu, 
często na całym świecie nie-
zbędnych do rekonstrukcji 
elementów. Oglądając takie 
auta warto zwrócić uwagę 
na najmniejsze drobiazgi 
związane z wyposażeniem 
wnętrza, czy też elementy 
zewnętrzne. Bywa, że nawet 
całe i kompletnie odnowione 
auto ze sprawnymi wszystki-
mi mechanizmami nie nadaje 
się do pokazu tylko dlatego, 
że brakuje klosza do lampy, 
czy np. emblematu firmowe-
go.  Oczywiście dzisiaj w do-
bie internetu o wiele łatwiej 
jest odnaleźć jakiś drobiazg 
choćby na Antypodach, ale i 
tak potrzebna jest wyjątkowa 
wiedza i umiejętności. Z dru-

giej strony na naszych oczach 
dosłownie znikają rzemieśl-
nicy. Ludzie o dosłownie 
„złotych rękach”. Ludzie o 
umiejętnościach często prze-
kazywanych z pokolenia na 

pokolenie, bez których odno-
wienie takich perełek jest po 
prostu niemożliwe.

A powracając do zakończo-
nego  XXXXIX Poznańskiego 
Międzynarodowego Rajdu 

Pojazdów Zabytkowych, naj-
ważniejsze było to, że pogoda 
dopisała. A nieśmiały nie-
dzielny deszcz, który pojawił 
się nad Torem Poznań nie 
zepsuł ani humorów uczest-

ników, ani nie utrudnił wy-
ścigowych zmagań.

W nietypową, w stylu re-
tro, atmosferę takich spotkań 
zawsze doskonale wpisują 
się także stroje uczestników. 

Stroje nawiązujące do okre-
su, w którym pojazd został 
wyprodukowany. Oczywiście 
zawsze jednym z punktów 
programu jest „Konkurs Ele-
gancji” podczas którego na-
gradza się najciekawiej ubra-
ne załogi.    

Jak zawsze podczas spo-
tkań panowała typowo ro-
dzinna atmosfera, a niektóre 
również zabytkowe już ele-
menty nie związane bezpo-
średnio z motoryzacją, które 
pojawiły się na Torze Poznań, 
były kolejną atrakcją.

Z kolei optymistyczne jest 
to, że powstają na terenie 
Polski już nie tylko warsz-
taty, ale całe firmy gdzie na-
prawdę w sposób fachowy 
można restaurować zabyt-
kowe samochody. W zasa-
dzie mija już ten czas, kiedy 
masowo jedynie wywożono 
z kraju perełki motoryzacji.  
Dziś kolekcjonerzy często 
sprowadzają takie pojazdy z 
zagranicy i tu na miejscu je 
remontują. Ba, zdarza się, że 
przyjmowane są i realizowa-
ne zlecenia od kolekcjone-
rów z innych krajów. Polskie 
firmy zajmujące się reno-
wacją zabytkowych aut za-
czynają liczyć się w Europie. 
Przykre jedynie jest tylko to, 
że zupełnie nie nadążają za 
tym przepisy, które ułatwia-
łyby takie prace remontowe 
i to zarówno aut przywiezio-
nych tu tylko do wykonania 
określonych czynności jak 
i „naszych” tego typu po-
jazdów. Jakie przepisy? Ot 
choćby tylko te dotyczące 
rejestracji zabytkowych aut. 
Ale to już temat na zupełnie 
inne spotkanie. Teraz przed 
organizatorami kolejnego 
rajdu trudne zadanie, bo za 
rok zlot pięćdziesiąty, jubi-
leuszowy, a to zobowiązuje. 
Zatem pozostaje nam czekać 
na spotkanie Anno Domini 
2023.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Spotkanie w dobrym stylu

Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
STACJA 
KONTROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
POSTAW NA TRADYCJĘ I DOŚWIADCZENIE

Usługi w ramach MEDYCYNY PRACY

tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86
rejestracja czynna /wejście B/

GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4
a poniedziałki - 15.00 - 19.00 

a wtorki i czwartki 13.00 -17.00 
a środy 8.00 - 12.00  a piątki 8.00 - 12.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ
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Pokutuje powszechne prze-
konanie, że trudne warunki 
życie, są niejako konieczne 
do rozwoju talentu, że arty-
sta przebywając w komfor-
towych warunkach nie jest 
w stanie swoich umiejętności 
rozwinąć. Nie do końca jest to 
prawda, chociaż w przypad-
ku pewnego kompozytora, 
być można właśnie tak było.

Ale żeby Państwu o tym 
opowiedzieć musimy prze-
nieść się do miasta Polička 
w Republice Czeskiej, poło-
żonego na północ od Brna.  
Polička znana jest z dwóch 
niezwykłych atrakcji. Pierw-
sza to doskonale zachowany 
pierścień murów obronnych 
i baszt. Niekiedy miasta 
chwalą się tym, że właśnie 
u nich można zobaczyć jedy-
ne w swoim rodzaju ciągi śre-
dniowiecznych umocnień. 
Jednak często kiedy jeste-
śmy na miejscu okazuje się, 
że był to chwyt reklamowy 
i co prawda mamy zachowa-
ne umocnienia, ale daleko im 
do reklamowanych setek me-
trów w pełni zachowanych 
linii obronnych. Tutaj to zu-
pełnie coś innego. Zachowa-
ło się 1220 metrów dawnych 
umocnień, wspieranych dzie-
więtnastoma basztami. Ten 
wspaniały pierścień wpisa-
ny został na Listę Zabytków 
Kultury. Nie bez powodu jest 
najlepiej zachowanym tego 
typu obiektem historycznym 
w całej Republice Czeskiej.

 W dodatku spora część 
wraz z bastionami udostęp-
niona jest do zwiedzania. 
Wędrując prawie 10 metrów 

nad poziomem ulic mamy ob-
raz dawnego miasta dość cia-
sno ujętego w ten XIV wiecz-
ny, obronny system.

Po to żeby poznać drugą 
atrakcję musimy podejść do 
kościoła św. Jakuba. Ta bu-
dowla zwieńczona 36 me-
trową wieżą już z zewnątrz 
tchnie atmosferą minionych 
wieków. Tu musimy się cof-
nąć do roku 1845, kiedy to 
sporą część miasta strawił 
pożar. Wtedy rajcy miejscy 
zadecydowali, że miasta na-
leży strzec przed takim ka-
taklizmem. A w jaki sposób? 
Dziś byśmy powiedzieli, że 
miał to być monitoring i nie 
ma w tym cienia przesady. 
Przy czym obserwować mia-
sto miał człowiek, a centrum 
„monitoringu” umieszczo-
no właśnie na tej kościelnej 
wieży. W razie zagrożenia 
strażnik wszczynał alarm. 
Przy czym trudność polegała 
na tym, że miasto należało 
obserwować 24 godziny na 
dobę, stąd jedynym wyjściem 
było zamieszkanie obser-
watora wraz z rodziną na 

wieży kościoła i tak się stało. 
Niebywała trudność pole-
gała na tym, że każdy nawet 
najmniejszy drobiazg trzeba 
było przetransportować do 
podniebnego mieszkania. 
Przy czym była tam jedy-
na izba, około 20 m² i mały 
aneks kuchenny w przed-
sionku, służący także za 
pralnię. Dochody strażnika 
nie były zbyt wysokie stąd 
w tym niewielkim pomiesz-
czeniu stanęła jeszcze ma-
szyna do szycia butów. Jak 
powiedziałem mieszkała tam 
cała rodzina i w tych nieła-
twych warunkach 8 grudnia 
1890r. Urodził się Bohoslav 
Martinů. Od najmłodszych 
lat był niezwykle wrażliwy 
na dźwięki. W wieku kilku lat 
dostał w prezencie skrzypce. 
Starał się grać to co, jak sam 
mówił, słyszał w swojej gło-
wie. Trudno sobie wyobrazić 
jak w takich warunkach, przy 
ciągłym stukocie maszyny 
szewskiej na której ojciec szył 
buty, można było grać. Nie 
pomagało w tym także ro-
dzeństwo. Wszyscy na 20 m². 

A jednak Bohoslav Martinů 
okazał się niezwykłym talen-
tem. Jego późniejszy dorobek 
to 17 oper, tyle samo koncer-
tów, 10 baletów, 6 symfonii, 
a do tego pieśni i wiele innych 
kompozycji.     

Być może tytuł nieco Pań-
stwa zmylił, ale proszę mi 
wierzyć dla prawdziwego 
turysty wjazd szybkobież-
ną windą na najwyższe pię-
tro szklano aluminiowego 
wieżowca i obejrzenie znaj-
dujących się tam wielkopo-
wierzchniowych aparta-
mentów jest dość pospolitą 
atrakcją. Za to pokonanie 
193 stopni po to żeby poczuć 
atmosferę dawnych lat i zro-
zumieć tamte czasy jest przy-
godą niepowtarzalną. A po-
mieszczenie, które widać na 
zdjęciu, po przejściu ciasnych 
drewnianych schodów na-
prawdę wydaje się podnieb-
nym apartamentem. Zresztą 
możecie to Państwo przeżyć 
sami.

Polička czeka na prawdzi-
wych turystów.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Podniebny apartament

Jesień to czas kiedy z jed-
nej strony zaczynamy pod-
sumowywać kończący się 
rok, a z drugiej zaczynamy 
planować działania w roku 
nadchodzącym. Oczywiście 
nie wszystkie plany obejmu-
ją jedynie okres 12 miesięcy. 
Bywa, że zmiany muszą być 
realizowane w zdecydowanie 
dłuższej perspektywie. Z ko-
lei kiedy nowe plany dotyczą 
konkretnej branży to nic nie 
zastąpi wspólnych spotkań 
i wspólnych dyskusji.

Tak było właśnie podczas 
dwóch kongresów, które 
w połowie października od-
były się w Poznań Congress 
Center na trenie Międzyna-
rodowych Targów Poznań-
skich.

Pierwszy to Europej-
ski Kongres Samorządowy, 
a drugi to Kongres Dewe-
loperski. Myślę, że nie bez 
powodu obie imprezy zazę-
biały się ze sobą, bo zarów-
no przyszłość miejscowości 
jak i ich rozwój są w dużej 
mierze związane i inwesty-
cjami, z budownictwem. To 
niejako naczynia połączo-
ne. A w dodatku cała branża 
prezentująca budownictwo, 
między innymi mieszkalne to 
również ogromne koło zama-

chowe dla wielu innych dzie-
dzin gospodarki. Bo mieszka-
nia, czy nowe lokale biurowe 

to przecież nie jedynie gołe 
mury, to cała infrastruktura 
potrzebna do wyposażenia 

i funkcjonowania tych po-
mieszczeń. Stąd zawirowania 
w branży budowlanej bezpo-

średnio przekładają się na 
kondycję setek innych przed-
siębiorstw na rynek pracy.

Przy czym zahamowa-
nia związane z problema-
mi w wielu dziedzinach nie 
zwalniają zarówno od anali-
zy najbliższej przyszłości jak 
i planów bardziej dalekosięż-
nych obejmujących czas po 
ustąpieniu kryzysu.

A powracając do Europej-
skiego Kongresu Samorządo-
wego, tu spotyka się biznes 
z administracją. W dzisiej-
szych dość specyficznych 
czasach jednym z głównych 
tematów była optymalizacja 
kosztów. Gwałtowny wzrost 
surowców energetycznych 
spowodował ogromne za-

wirowania w budżetach 
jednostkach administracyj-
nych. Energia to przecież 
jeden z głównych nośników 
istnienia cywilizacji, zatem 
jak sprawić by wszelkiego 
rodzaju ograniczenia nie 
spowodowały zakłóceń na-
szego funkcjonowania? To 
tylko jeden z tematów fo-
rum. Planowanie zagospo-
darowania przestrzennego, 
zmiany w prawie, to temat 
kolejny.

Mówiono także o cyberbez-
pieczeństwie, i o katastrofal-
nym wpływie betonowania 
miast na nasze środowisko, 
skutkujące między innymi 
podwyższeniem temperatur 
w miastach.

Prelekcje i rozmowy odby-
wały się jednocześnie w wie-
lu grupach tematycznych.

Takie kongresy to także 
doskonała platforma nie tyl-
ko do dyskusji, ale także do 
wymiany doświadczeń.  

Ws p ó ł o r g a n i z a t o r a m i 
kongresów było Centrum 
Myśli Strategicznych i Grupa 
MTP.

Cóż pozostaje nam teraz 
czekać na przyszłoroczne 
spotkania.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Międzynarodowe Targi Poznańskie – Jesienne debaty

Na zdjęciu kościół św. Jakuba z mieszkaniem na wieży i zachowana izba, w której urodził się kompozytor Bohoslav Martinů

Z przyjemnością informu-
jemy ,że w dniach 10- 14 
październik 2022r. Daniel 
Mrozek z partnerką Oliwią 
Matuszewską wystąpili w 
Otwartych Mistrzostwach 
Świata International Cham-
pionships oraz Royal Albert 
Hall w Anglii.

Daniel został półfinalistą 
w pierwszym Turnieju , a w 
drugim na 96 par z całego 
świata uplasował się na wy-
sokim 26 miejscu w kategorii 
par dorosłych. Jest to jeden 
z największych sukcesów 
Daniela w tej kategorii wie-
kowej ponieważ niedawno 

rozpoczął rywalizację wśród 
par, które są w czołówce 
świata tanecznego. Repre-
zentowane były kraje m.in. 
z Chin, Stanów Zjednoczo-
nych, Australii, Włoch, An-
glii, Ukrainy, Finlandii i wie-
le innych.

Sukcesy te są niewątpliwie 
owocem ogromnej pracy Da-
niela przy współpracy najlep-
szych trenerów p. Aleksandry 
i Łukasza Tomczak z Warsza-
wy oraz wielu zagranicznych 
trenerów i szkoleniowców. 
Daniel reprezentuję szkołę – 
Wrocławska Akademia Tań-
ca z Wrocławia..

Daniel Mrozek w największym 
Turnieju Tańca na Świecie
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Mija 15 lat od utworzenia 
Miejskiej Rady Seniorów 
w Poznaniu. Z okazji Jubi-
leuszu na uroczystą sesję 
w Urzędzie Miasta zaproszo-
no wszystkich dotychcza-
sowych członków poszcze-
gólnych kadencji, którzy na 
przestrzeni ostatnich 15 lat 
działali i zaangażowani byli 
w służebną rolę na rzecz 
seniorów miasta. W posie-
dzeniu wzięli udział między 
innymi: Grzegorz Ganowicz 
– Przewodniczący Rady 
Miasta, Z-cy Prezydenta Po-
znania: Jędrzej Solarski i Ma-
riusz Wiśniewski, Skarbnik 
Miasta Piotr Husejko, Dy-
rektor Wydziału Zdrowia 
i Spraw Społecznych Mag-
dalena Pietrusik-Adamska, 
Dyrektor Centrum Inicjatyw 
Senioralnych Wojciech Bau-
er oraz Radne Miasta: Lidia 
Dudziak, Halina Owsianna 
i Małgorzata Woźniak. Spo-
tkanie jubileuszowe miało 
wyjątkowy i uroczysty cha-
rakter, były gratulacje, wspo-
mnienia, okolicznościowy 
tort i Listy gratulacyjne dla 
wszystkich członków Rad 
od Prezydenta Miasta Jacka 
Jaśkowiaka i Przewodniczą-
cego Rady Miasta Grzegorza 
Ganowicza. Poznańska MRS 
jest najstarszą Radą w Pol-
sce, przy tym od początku 
posiadającą trzy funkcje: 
doradczą, opiniodawczą 
i inicjatywną. Główną funk-
cją Miejskiej Rady Seniorów 
jest reprezentowanie inte-
resów osób starszych w Po-
znaniu wobec władz Miasta. 
Działalność MRS obejmuje 
6 głównych obszarów: za-
pobieganie i przełamywanie 

marginalizacji seniorów, 
wspieranie aktywności ludzi 
starszych, mieszkalnictwo 
dla seniorów, profilaktyka 
i promocja zdrowia, przeła-
mywanie stereotypów na te-

mat seniorów i starości oraz 
budowanie ich autorytetu, 
rozwój form wypoczynku, 
dostęp do edukacji i kultu-
ry. Ideą, jaka przyświecała 
Radzie Miasta, kiedy podej-

mowała decyzję o powoła-
niu MRS, było zapewnienie 
najstarszym mieszkańcom 
naszego miasta wpływu na 
sprawy dotyczące ich sa-
mych. Dlatego też członkinie 

i członkowie Miejskiej Rady 
Seniorów doradzają radnym 
Miasta Poznania i pomagają 
przy tworzeniu i realizacji 
polityki senioralnej, współ-
pracują z Centrum Inicjatyw 

Senioralnych oraz innymi 
organizacjami zajmujący-
mi się sprawami seniorów. 
Oprócz funkcji doradczej 
Rada pełni też dwie inne: 
opiniodawczą i inicjatywną. 
Z jej inicjatywy powstało 
wiele programów usługo-
wych, co ważne bezpłatnych. 
Dzięki doskonałej wręcz 
modelowej współpracy 
z włodarzami miasta, a tak-
że z różnymi organizacjami 
wspomagającymi seniorów, 
na przestrzeni wszystkich 
kadencji MRS uruchomiono 
kilkadziesiąt bezpłatnych 
usług. Obecny program „Po-
znań VIVA Senior” konty-
nuuje pakiet pomysłowych 
udogodnień dla najstarszych 
mieszkanek i mieszkańców 
Poznania, dzięki którym ży-
cie seniorów w mieście stało 
się dużo łatwiejsze i przy-
jemniejsze.

Miejska Rada Seniorów 
obecnie koncentruje się na 
wspieraniu aktywności ludzi

starszych, przełamywa-
niu stereotypów na temat 
seniorów i starości oraz 
budowaniu ich autorytetu, 
rozwoju form wypoczynku, 
dostępu do edukacji i kultury 
oraz promowania zdrowego 
trybu życia. Oczywiście wiele 
jest jeszcze do zrobienia i ta-
kie zadanie jest przedmiotem 
analiz i kolejnych inicjatyw, 
które są priorytetowe dla 
działalności Rady, której Re-
dakcja składa z okazji Jubi-
leuszu serdeczne gratulacje 
i życzenia, aby w swej dzia-
łalności nadal efektywnie 
pracowali na rzecz starszych 
mieszkańców miasta.

Roman Szymański

Jubileusz Miejskiej Rady Seniorów w Poznaniu

Siedziba Domu Pomocy 
Społecznej na Strzeszynie 
dostała Grand Prix siódmej 
edycji prestiżowego, ogól-
nopolskiego konkursu Lider 
Dostępności 2022. Jury do-
ceniło najwyższe standardy 
dostępności, praktyczności, 
wygody i estetyki, jakie speł-
nia ten nowoczesny budynek 
dla poznańskich seniorek 
i seniorów. Nowa siedziba 
poznańskiego DPS umożliwia 
opiekę nad seniorami na naj-
wyższym poziomie. Lider Do-
stępności jest organizowany 
od 2016 r. przez Fundację In-
tegracja i Towarzystwo Urba-
nistów Polskich i odbywa się 
pod Honorowym Patronatem 
Prezydenta RP. Promuje on 
uniwersalne projektowanie, 
rozwiązania urbanistyczne 
i architektoniczne przyjazne 
osobom ze szczególnymi po-
trzebami. Pokazując dobre 
przykłady, zwraca też uwagę 
na ciągle występujące bariery 
architektoniczne.Nagrody są 
przyznawane w ośmiu kate-
goriach: Przestrzeń publicz-
na, Duży obiekt użyteczno-
ści publicznej, Obiekt usług 
lokalnych, Obiekt biurowo-

-handlowy, Obiekt miesz-
kalny/ hotelowy, Obiekt 
zabytkowy oraz Architekt/ 
urbanista. 

Konkurs Lider Dostępności 
2022 jest jednym z najważ-
niejszych w Polsce wydarzeń 
promujących ideę projekto-
wania uniwersalnego. Po-
kazuje kolejne osiągnięcia 

architektów, urbanistów, 
inwestorów, właścicieli 
i zarządców nieruchomości - 
wszystkich, od których zale-
ży jakość miejsc i przestrzeni. 
Nagrodę dla DPS-u wręczył 
Prezydent RP podczas uro-
czystej gali, która odbyła się  
w piątek, 28 października, 
w Pałacu Prezydenckim. Dy-

plom i statuetkę w imieniu 
Miasta Poznania odebrał Ma-
rek Grzegorzewski, dyrektor 
DPS nr 1 oraz Krzysztof Janus, 
architekt.

Budowa nowoczesnej 
i spełniającej europejskie 
standardyna najwyższym 
poziomie opieki nad senio-
rami siedziby Domu Pomocy 

Społecznej trwała dwa lata 
i kosztowała Miasto Poznań 
43 miliony złotych. Nowa 
siedziba poznańskiego DPS, 
o powierzchni użytkowej 
przekraczającej 6 tys. metrów 
kwadratowych, umożliwia 
opiekę nad seniorami na naj-
wyższym poziomie. Placów-
ka jest dostosowana również 

do potrzeb osób z niepełno-
sprawnościami, m.in. dzięki 
dużym pokojom, windom, 
łazienkom oraz szerokim ko-
rytarzom. Pomieszczenia po-
grupowane są w siedem tzw. 
familii. Każda z nich składa 
się zaledwie z kilku jedno- 
i dwuosobowych pokojów, 
w których może zamieszkać 
maksymalnie 15 osób. Po-
koje jednoosobowe mają po-
wierzchnię niemal 20, a dwu-
osobowe - prawie 28 metrów 
kwadratowych. Każdy z nich 
został wyposażony w telewi-
zor i radiowęzeł oraz dostęp 
do internetu. Wszystkie po-
koje na parterze mają wyj-
ście na taras, a na pierwszym 
piętrze - na balkon. Wyposa-
żone są w system alarmowy, 
dzięki któremu pensjonariu-
sze mogą łatwo zawołać opie-
kunów.Do nowego budynku 
przeprowadzili się pensjona-
riusze DPS nr 1, który od 1967 
roku funkcjonował w ka-
mienicy przy ul. Bukowskiej.
To kolejny dowód na to, że 
Poznań ponownie wyzna-
cza standardy, jeśli chodzi 
o wsparcie seniorów.

Roman Szymański

Lider Dostępności 
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PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

ROLETY ZEWNĘTRZNE, SZYBY 
ZESPOLONE, SZKLARSTWO

RATY!
CENY KONKURENCYJNE

P.H.U. „KUBA”  Ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BISTRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

Wraz z rozpoczęciem 
I kadencji Młodzieżowej 
Rady Gminy Miedzichowo 
nowo wybrani radni wzięli 
udział w zebraniu organiza-
cyjno-informacyjnym, które 
odbyło się w czwartek 13 paź-
dziernika w Urzędzie Gminy 
w Miedzichowie.

Spotkanie dotyczyło 
przedstawienia roli radnych 
Młodzieżowej Rady Gminy 
w kontekście funkcjonowa-
nia w naszej gminie.

Była to również doskonała 
okazja, aby młodzi radni mo-
gli się ze sobą zapoznać.

W spotkaniu uczestniczy-
li również: Sekretarz Gminy 
Karolina Łotecka, Przewod-
niczący Rady Gminy Tadeusz 

Kolecki, pracownik biura ob-
sługi Rady Joanna Agaciak, 
Dyrektor Szkoły Podstawo-
wej w Miedzichowie Szy-

mon Fabian oraz nauczyciel 
z Zespołu Szkół i Placówek 
Oświatowych w Bolewicach 
Magdalena Strzelińska.

W dniu 12 października 2022 
r. odbyło się spotkanie z oka-
zji Dnia Edukacji Narodowej, 
które przypada 14 paździer-
nika. Podczas spotkania 
zostały wręczone nagrody 
za szczególne osiągnięcia 
w pracy dydaktyczno-wy-
chowawczej i opiekuńczej 
oraz pracy na rzecz środowi-
ska lokalnego.

Nagrody otrzymali:
- Pani mgr Hanna Kaczma-

rek – dyrektor Zespołu Szkół 
i Placówek Oświatowych 
w Bolewicach;

- Pan mgr Szymon Fabian 
– dyrektor Szkoły Podstawo-
wej im. Powstańców Wielko-
polskich w Miedzichowie;

- Pani mgr Magdalena 
Strzelińska  — nauczyciel 

Zespołu Szkół i Placówek 
Oświatowych w Bolewicach;

- Pani mgr Anna Łuczak – 
nauczyciel Szkoły Podstawo-
wej im. Powstańców Wielko-
polskich w Miedzichowie.

W imieniu Wójta Gminy 
Miedzichowo Stanisława Pie-
choty nagrody wręczyła Pani 

Karolina Łotecka Sekretarz 
Gminy Miedzichowo oraz 
Pani Elżbieta Oses Dyrek-
tor Gminnego Zespołu Ob-
sługi Szkół w Miedzichowie 
.W spotkaniu uczestniczyli 
również pracownicy Gmin-
nego Zespołu Obsługi Szkół 
w Miedzichowie.

Pierwsze spotkanie Młodzieżowej Rady 
Gminy Miedzichowo

Dzień Edukacji Narodowej 

Informujemy, że Gmina Mie-
dzichowo zakończyła budo-
wę drogi dojazdowej do grun-
tów rolnych w miejscowości 
Piotry na odcinku o długości 
0,610 km.

Wykonawcą robót była fir-
ma: INFRAKOM KOŚCIAN 
Spółka z ograniczoną odpo-
wiedzialnością spółka koman-
dytowo-akcyjna ul. Nowo-
wiejskiego 4, 64-000 Kościan. 

Łączny koszt budowy drogi 
wyniósł 527 874,18 zł.

Inwestycja została do-
finansowana ze środków  

Województwa Wielkopol-
skiego w kwocie 370 500,00 
zł na podstawie umowy Nr 
82/2022 z dnia 7 kwietnia 
2022 roku (91 500,00 zł); 

umowy Nr 454/2022 z dnia 
28 lipca 2022 roku (79 000,00 
zł); umowy Nr 251/2022 
z dnia 7 kwietnia 2022 roku 
(200 000,00 zł).

W czwartek 13 października 
w Urzędzie Gminy Miedzi-
chowo odbyło się spotkanie 
podsumowujące działania 
projektu pn. „Szlak Wikliny”.

W czasie spotkania omó-
wiono zrealizowane działa-
nia w zakończonym sezonie 
2022 oraz wyznaczono nowe 
cele do realizacji, związane 
z działaniem projektu, jego 
promocją oraz rozwojem w 
roku kolejnym.     

W spotkaniu wzięli udział: 
Starosta Nowotomyski An-
drzej Wilkoński, Sekretarz 
Gminy Miedzichowo Karo-

lina Łotecka, koordynator 
projektu Jarosław Kisiel, 
przedstawiciele punktów 

turystycznych na Szlaku Wi-
kliny, przedstawiciele Stowa-
rzyszenia „Nasz Przyłęk”

Zakończenie budowy drogi dojazdowej 
do gruntów rolnych w Piotrach

Spotkanie podsumowujące działania 
projektu „Szlak Wikliny”
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